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100 novada skolēni piedalījās 
Ēnu dienā 

15. februāris – tradicionālā Ēnu diena Latvijā un arī Ludzā. 
Solvita Binovska, Ēnu dienas koordinatore Ludzas BJC, informē,

ka šogad pieteikšanās ēnošanai novadā nedaudz atšķīrās no iepriek-
šējiem gadiem. Lai izvēlei nebūtu gadījuma raksturs, skolēni  rakstī-
ja motivācijas vēstuli, pamatojot, kuru profesiju vēlas tuvāk iepazīt un
kāpēc. Tikai tad notika vienošanās ar uzņēmumiem. BJC pieteicās 73
skolēni, vēl 30 atrada ēnošanas vietas, piesakoties centralizētajā Ēnu
dienas mājaslapā. 

Ļoti daudzi jaunieši vēlējās apmeklēt Valsts robežsardzes
Aviācijas pārvaldi. Kā parasti, liela interese bija par darbu robežsar-
dzē. Šogad daži skolēni apmeklēja Zemessardzes 32. bataljonu Rēzeknē,
Latgales reģionālās televīzijas studiju. Meitenes izvēlējās iepazīt Ziedu
veikalu darbu.  Šogad pirmo reizi ēnoja “Sadales tīklu” speciālistus.
Ēnas darbojās arī veterinārajā klīnikā.  Novada pašvaldības speciālistu
darbu iepazina 11 Pildas pamatskolas skolēni.

Organizatori pateicas visām organizācijām un uzņēmumiem, kuri
piekrita uzņemt skolēnus, veltīja viņiem savu laiku un iepazīstināja ar
profesijas ikdienu. 

Vanda Žulina, korespondente

Ir sagatavoti un izsūtīti
Ludzas novada Nekustamā īpa-
šuma nodokļa (NĪN) maksāša-
nas paziņojumi. Daudzi īpašnieki
steidzas jau uzreiz samaksāt no-
dokli skaidrā naudā, un pa-
švaldības ēkas 2. stāvā, kur at-
rodas kase, veidojas rinda.
Jāatgādina, ka NĪN var no-
maksāt arī pagastu pārvalžu ka-
sēs un elektroniski internet-
bankās. 

Ludzas novada pašvaldības
nodokļu ekonomiste Vija LAI-
ZĀNE informē par aktuālāka-
jiem jautājumiem saistībā ar šo
nodokli.

Par Ludzas novada adminis-
tratīvajā teritorijā esošajiem ne-
kustamajiem īpašumiem ir aprē-
ķināts nekustamā īpašuma nodoklis
2017. gadam (turpmāk – NĪN) un
atbilstoši likumā “Par nekustamā
īpašuma nodokli” (turpmāk –
Likums) noteiktajam termiņam –
līdz taksācijas gada 15. februārim,
maksāšanas paziņojumi nosūtīti no-
dokļa maksātājiem vai viņu piln-
varotām personām pēc norādītās
adreses. Ja nodokļa maksātājs vai
viņa pilnvarotā persona (ja par tādu
paziņots pašvaldībai) līdz kārtējā
taksācijas gada 15. februārim nav
saņēmis maksāšanas paziņojumu,
tās pienākums ir mēneša laikā raks-
tveidā par to informēt pašvaldību.

Ja nodokļa maksātājs nav dek-
larējis dzīvesvietu likumā noteik-
tajā kārtībā un nav paziņojis no-
dokļu administrācijai adresi, kurā
viņš ir sasniedzams, kā arī no-
teiktajā termiņā nav informējis no-
dokļu administrāciju par to, ka nav
saņēmis maksāšanas paziņojumu,
nodokļa maksāšanas paziņojums
netiek nosūtīts, bet nodokļa aprē-
ķins stājas spēkā kārtējā taksāci-
jas gada 22. martā. 

Maksāšanas paziņojums par
NĪN ir administratīvais akts.
Nosūtot maksāšanas paziņojumu pa
pastu, to nav nepieciešams nofor-
mēt kā ierakstītu pasta sūtījumu.

Saskaņā ar Likuma 10. pantu un
Administratīvā procesa likuma 79.
panta 1. daļu maksāšanas paziņo-
jumu var apstrīdēt viena mēneša
laikā no tā spēkā stāšanās dienas.

Administratīvā procesa likuma

70. panta 1. daļa nosaka, ka ad-
ministratīvais akts stājas spēkā ar
brīdi, kad tas paziņots adresātam.
Paziņošanas likuma 9. panta 2. daļa
nosaka, ka dokuments, kas sūtīts
pa elektronisko pastu, uzskatāms
par paziņotu otrajā darba dienā pēc
tā nosūtīšanas.

Pamatojoties uz Likuma 9. pan-
ta 1. un 2. daļu, NĪN maksātājs ir
atbildīgs par nodokļa pilnīgu sa-
maksu noteiktajā termiņā.

Saskaņā ar likuma “Par no-
dokļiem un nodevām” 23.1 panta
2. daļu, nodokļa samaksas diena ir
diena, kad valsts budžets vai pa-
švaldības budžets ir saņēmis at-
tiecīgi tam piekritīgo nodokļa mak-
sājumu.

Likuma “Par nodokļiem un no-
devām” 29. panta 2. daļā ir noteikts,
ka par nodokļu un nodevu maksā-
juma summas termiņa nokavējumu
maksātājam tiek aprēķināta noka-
vējuma nauda – no laikā neno-
maksātā pamatparāda 0,05 % par
katru nokavēto dienu, ja konkrētā
nodokļa likumā nav noteikti citi no-
kavējuma naudas apmēri.

Saskaņā ar 20.06.2006. Ministru
kabineta noteikumu Nr. 495
“Likuma “Par nekustamā īpašuma
nodokli” normu piemērošanas
kārtība”:

42.1. punktu, ja nodokli mak-
sā par vairākiem nekustamā īpa-
šuma objektiem, samaksātā no-
dokļa summa tiek sadalīta pro-
porcionāli ap atsevišķiem objek-
tiem Ministru kabineta noteikumu

Nr. 149 “Kārtība, kādā kārtējie no-
dokļu maksājumi un nokavētie no-
dokļu maksājumi tiek ieskaitīti bu-
džetā” noteiktajā kārtībā;

42.2. punktu, ja nodokli mak-
sā reizi gadā, tas jāmaksā līdz
Likuma 6. panta 3. daļā noteikta-
jam taksācijas gada pirmā mak-
sājuma termiņam.

Noteiktajā termiņā nesamaksāto
nodokli, nokavējuma naudu un
soda naudu, kā arī izdevumus par
nokavēto nodokļu maksājumu
piedziņu bezstrīda kārtībā saska-
ņā ar pašvaldības lēmumu piedzen
bezstrīda kārtībā atbilstoši likuma
“Par nodokļiem un nodevām” 26.
pantam.

Saskaņā ar likuma “Par no-
dokļiem un nodevām” 16. panta
10.punktu, maksātājam ir tiesības
pieprasīt pārmaksātās nodokļa
summas atmaksāšanu vai novir-
zīšanu kārtējo nodokļu maksāju-
mu segšanai triju gadu laikā pēc
konkrētā nodokļa likumā noteik-
tā maksāšanas termiņa.

Atgādinām, ka portālos www.epa-
kalpojumi. un www.latvija.lv ir ie-
spējams:

4 iegūt informāciju par mak-
sājamo nodokli un to apmaksāt;

4pieteikties maksāšanas pazi-
ņojuma saņemšanai e-pastā;

4saņemt atgādinājumus par
NĪN apmaksas termiņa tuvošanos;

4veikt NĪN apmaksu par citu
personu.

Foto autore Svetlana Rimša,
sabiedrisko attiecību vadītāja

Pašlaik ļoti asi tiek diskutēts jautājums par vai-
rāku reģionālas nozīmes maršrutu un atsevišķos marš -
rutos reisu slēgšanu. Tas attiecas uz Ludzas pilsētas
maršrutu Ludza - Ezerkrasts un Martiši - Romandova
vakara reisiem, kā arī uz maršrutiem Ludza - Gaveiki,
Ludza - Cibla - Krivanda - Cibla - Ludza, Ludza -
Rogovka, Ludza - Felicianova - Zilupe -Šķaune, Ludza
- Blonti - Degļeva, Ludza - Felicianova, Ludza -
Goliševa - Kārsava - Ludza, Ludza  - Seiļi - Rundēni
- Vertulova. 

Pēc Valsts SIA „Autotransporta direkcija” sta-
tistikas datiem, šie reisi un maršruti ir maz piepra-
sīti, un valsts dotāciju līmenis tiem pārsniedz 85%
un vairāk. 

Pieprasījums pēc sabiedriskā transporta pakal-
pojumiem tiek mērīts, ņemot vērā izsniegto biļešu
skaitu pasažieriem. Nereti iedzīvotāji šoferim samaksā,

bet biļeti nepaņem, domājot, ka tas palīdzēs darbi-
niekam gūt papildu peļņu. Šajā gadījumā tomēr pa-
sažieri, iespējams, neapzinās, ka tādējādi viņi riskē
ar to, ka maršrutā varētu tikt samazināts reisu skaits.
Tāpat arī pats pasažieris var tikt sodīts, neskatoties
uz to, ka par braucienu it kā ir samaksājis. Ja iedzī-
votāji nelūdz autobusa vadītājam izsniegt biļeti, VSIA
„Autotransporta direkcija” iegūst nepilnīgus datus par
pārvadāto pasažieru skaitu katrā konkrētajā reisā, un
diemžēl esam saskārušies ar gadījumiem, kad neat-
bildīgu pasažieru un negodprātīgu autobusu vadītā-
ju darbības rezultātā nākas slēgt kādu maršrutu vai
reisu, neskatoties uz to, ka realitātē pēc tiem bijis pie-
prasījums. Tāpēc mēs lūdzam pasažierus ņemt biļetes.

Igors Kozlovs, Ludzas novada pašvaldības 
Sabiedriskā transporta organizators

Autobusu maršrutu skaita
saglabāšana pasažieru rokās!

Ludzas novada pašvaldības ēka. Tās 2. stāvā atrodas Finanšu un
grāmatvedības nodaļa, kā arī kase, kur var samaksāt NĪN

Īpašnieki sāk maksāt Nekustamā
īpašuma nodokli 2017. gadam

24. februārī plkst. 10.00
Ludzas Tautas namā –

APAĻĀ GALDA DISKUSIJA
“Iespējas senioriem pašvaldībā”.

Dialoga gaitā vēlamies noskaidrot pensionāru vēlmes un in-
formēt par pakalpojumiem, kas pieejami Ludzas novada pa-
švaldības Sociālajā dienestā un citās institūcijās.

Saņemiet atbildes uz Jums svarīgiem jautājumiem 
TV tiešraidē!

Šodien, 21. februārī plkst. 18:45 Re:TV tiešajā ēterā
Ludzas novada domes priekšsēdētāja 

Alīna GENDELE 
un pašvaldības Izglītības, kultūras un sporta pārvaldes vadītāja

Sarmīte GUTĀNE
atbildēs uz Jūsu jautājumiem.

Jautājumus var uzdot tiešraides laikā pa tālruni 646 22859
vai iesūtīt tos pirms pārraides uz 

e-pastu lrt.zinas@lrtv.lv vai svetlana.rimsa@ludzaspils.lv. 

28. februārī 
SIA “Ludzas apsaimniekotājs” telpās 

Ludzas novada domes priekšsēdētāja Alīna GENDELE un 
SIA “Ludzas apsaimniekotājs” 

valdes priekšsēdētājs Andris LĪPACIS 
aicina uz tikšanos par daudzdzīvokļu māju apsaimniekošanas

jautājumiem:
no plkst. 16.00 – individuālās tikšanās ar iedzīvotājiem.

Tikšanās vieta – SIA “Ludzas apsaimniekotājs” 
valdes priekšsēdētāja kabinets.

Ludzas novada domes priekšsēdētājas
Alīnas Gendeles iedzīvotāju individuālā 

pieņemšana pagastos

Šodien, 21. februārī:
Briģu pag. 9.00 – 10.00,
Istras pag. 11.00 – 12.00,

Rundēnu pag. 12.30 – 13.30,
Pildas pag. 14.30 – 15.30,
Ņukšu pag. 16.00 – 16.30.

28. februārī (datums pārcelts no 22.februāra):
Cirmas pag. 9.00 – 10.00,

Pureņu pag. (Kivdolova) 10.30 – 11.00,
Nirzas pag. 11.30 – 12.30,

Isnaudas pag. (Istalsna) 13.00 – 13.30,
Isnaudas pag. (Martiši) 14.00 – 15.00.

Bērnudārzos – atvaļinājumu mēnesis vasarā

Arī šovasar pirmsskolas izglītības iestādes Ludzā vienu mēnesi
būs slēgtas uz personāla atvaļinājumu laiku. Domes sēdē 26. janvārī
tika apstiprināts grafiks. Saskaņā ar to “Rūķītis” un “Pasaciņa” būs
slēgti jūlijā, “Namiņš” – jūnijā.
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26. janvārī notika kārtējā Ludzas novada domes sēde,
kurā deputāti skatīja 46 darba kārtības jautājumus. Šajā
sēdē tika lemts par pašvaldības darbības jomām 2017.
gadā, apstiprinot finansējumu. 

Domes priekšsēdētāja sēdē sniedza ziņojumu par
Ludzas novada pašvaldības 2016. gada budžeta izpil-
di, ko deputāti pieņēma zināšanai.

Apstiprināts budžets
Sēdē vienbalsīgi tika pieņemts Ludzas novada pašval-

dības budžets šim gadam (apstiprināti Ludzas novada do-
mes saistošie noteikumi Nr.1 „Par Ludzas novada pašval-
dības budžetu 2017. gadam”).

Ludzas novada pašvaldības pamatbudžets apstiprināts
šādā apmērā: ieņēmumos 11 990 113 eiro un izdevumos
11 747 372 eiro. 

Pašvaldības speciālais budžets (neieskaitot ziedojumus
un dāvinājumus) apstiprināts: ieņēmumos 558 188 eiro kop-
summā un izdevumos 615 572  eiro kopsummā.

Pašvaldības ziedojumu speciālais budžets apstiprināts:
izdevumos 3 606 eiro kopsummā.

Līdz 8. februārim novada pašvaldības izpilddirektoram tika
uzdots apstiprināt pašvaldības budžeta iestāžu budžeta prog -
rammu, apakšprogrammu un pasākumu izdevumu tāmes.

Apstiprināta arī Ludzas novada pašvaldības  autoceļu
programma 2017. gadam.

Tāpat apstiprināt autoceļu un ielu finansēšanai paredzētās
mērķdotācijas vidējā termiņa izlietošanas programma 3 gadiem.

Sīkāk ar Ludzas novada pašvaldības budžetu 2017. ga-
dam, paskaidrojuma rakstu un Ludzas novada domes priekš-
sēdētājas ziņojumu par Ludzas novada pašvaldības budžeta
projektu 2017. gadam ir iespēja iapazīties pašvaldības mā-
jas lapā www.ludza.lv (sadaļā Pašvaldība – Budžets). 
Lemts par pedagogu un skolu vadības algām

Dome lēma par mērķdotāciju fonda sadali pedagogu dar-
ba samaksai un valsts sociālās apdrošināšanas obligātajām
iemaksām šī gada janvārim - augustam. Pamata un vispā-
rējās vidējās izglītības iestāžu pedagogiem – 1 180 600 eiro;
interešu izglītības un sporta skolas pedagogu daļējai dar-
ba samaksai un attiecīgajām iemaksām – 58 115 eiro; 5 un
6-gadīgo bērnu apmācībā iesaistīto pedagogu darba samaksai
un iemaksām – 69 992 eiro.

Dome nolēma piešķirt pašvaldības līdzfinansējumu 
novada interešu un vispārējās izglītības iestāžu darbības no-
drošināšanai 2017. gada janvāra – augusta mēnešos.

Dome noteica šim 8 mēnešu periodam izglītības iestā-
žu vadītāju, kā arī viņu vietnieku un metodiķu mēneša dar-
ba algas likmes.     

Tika nolemts noteikt Ludzas novada Sporta skolas pro-
fesionālās ievirzes izglītības programmu pedagogu mēne-
ša darba algas likmi EUR 790,00 (visā 2017. gada perio-
dā) novadam piešķirtās valsts mērķdotācijas ietvaros.         

Apstiprināta maksa par pakalpojumiem
Apstiprināt savstarpējo norēķinu izmaksas 2017. gadā

par Ludzas novada pašvaldības izglītības iestāžu, kā arī par
citu Ludzas novada pašvaldības iestāžu un struktūrvienī-
bu sniegtajiem pakalpojumiem.

Dome apstiprināja uzturēšanas izdevumu normatīvu
Ludzas novada sociālās aprūpes centrā „Ludza” 2017. gadā
mēnesī vienam iemītniekam 509.84 eiro. Tiem iemītnie-
kiem, kuri paši vai kuru apgādnieki pilnā apmērā veic mak-
su par iemītnieka uzturēšanu 1.punktā noteiktajai maksai
piemērot atlaidi 10% apmērā.. Apstiprinātas savstarpējo no-
rēķinu izmaksas 2017. gadā par viena iemītnieka uzturē-
šanos aprūpes centrā „Ludza” – 396.36 eiro mēnesī.

Bez tam dome nolēma noteikt maksu par katru atskur-
bināšanas telpā ievietoto personu EUR 20.26 plus PVN (ar
01.02.2017).

Noteikta maksa par Ludzas novadpētniecības muzeja te-
ritorijas izmantošanu un noteikti maksas pakalpojumi Ludzas
Lielajā sinagogā. Maksa par muzeja teritorijas izmantošanu
organizētiem pasākumiem – 25 eiro stundā, kāzu programmu
organizēšanai un vadīšanai – 60 eiro (pusotra stunda), dzim-
šanas dienai muzejā bērniem vecumā no 5 līdz 10 gadiem
– 30 eiro. Maksa par Ludzas Lielās sinagogas apmeklēju-
mu: 1 eiro skolēniem, studentiem, pensionāriem, 2 eiro –
pieaugušajiem, 4 eiro – ģimenes biļete (vecāki ar bērniem),
bet noteiktas 10 grupas, kas sinagogu var apmeklēt bez mak-
sas, t.sk. pirmsskolas vecuma bērni, pensionāri otrdienās
u.c.. noteikta maksa par gida pakalpojumu nelielām tūris-
tu grupām – 10 līdz 15 eiro.

Zvejas limiti un nomas tiesības
Ludzas novada dome izskatīja juridiskas personas ie-

sniegumu par rūpnieciskās zvejas limitu iedalīšanu komer-
ciālajai zvejai 2017. gadam Cirmas ezerā un Zeiļu ezerā. Dome
nolēma iedalīt uzņēmumam limitus: Cirmas ezerā – zvejai
ar 5 zušu murdiem (sētas garumu līdz 30 metriem), noteik-
ta nomas maksa 71,15 eiro; Zeiļu ezerā – zvejai ar 3 zivju
tīktiem 75 metru garumā, noteikta nomas maksa 42,75 eiro.

Vairākas personas vērsās domē ar iesniegumiem par rūp-
niecisko pašpatēriņa zvejas tiesību nomu 2017.gadā. Domes
sēdē tika nolemts: Pildas ezerā tās nodotas vienai perso-

nai, iedalīts limits 2017. gadam – 1 zivju murds, noteikta
Zvejas tiesību nomas maksa – 9.96 eiro; Šķaunes ezerā tās
nodotas vienai privātpersonai; Soidu ezerā – trim privāt-
personām; Križutu ezerā – četrām privātpersonām. Katrai
personai iedalīts limits – 1 zivju tīkls 30 m garumā. Zvejas
tiesību nomas maksa – 17,10 eiro un 8,55 eiro.

Tika izskatīts juridiskas personas iesniegums par rūp-
nieciskās zvejas tiesību nomu un rūpnieciskās zvejas limitu
iedalīšanu komerciālajai zvejai Lielajā Kurmas ezerā, Mazajā
Kurmas ezerā un Rogaižu ezerā. Nolemts apmierināt lū-
gumu un iedalīt uzņēmumam šajos ezeros rūpnieciskās zve-
jas limitu komerciālajai zvejai 2017. gadam – attiecīgi ziv-
ju tīkliem 250 m, 180 m un 75 m garumā. Nomas maksa
(attiecīgi): EUR 142.50, EUR 102.60 un EUR 42.75.

Kāda privātpersona vērsās domē ar iesniegumu par rūp-
nieciskās pašpatēriņa zvejas tiesību nomu Pildas ezerā. Sakarā
ar to, ka uz iesnieguma izskatīšanas brīdi viss kopējais rūp-
nieciskās zvejas limits šajā ezerā bija izsmelts, dome no-
lēma atteikt nodot nomā zvejas tiesības.

Uzņēmumiem samazināts NĪN par ēkām
Saskaņā ar Ludzas novada domes 2011. gada 24. feb-

ruāra saistošo noteikumu Nr.5 „Par nekustamā īpašuma no-
dokļa atvieglojumiem Ludzas novadā” 2.1.4.3. punktu –
juridiskai personai, kuras pamatnodarbošanās ir ražošana
un rūpniecība un kuru īpašumā ir ēkas, kuras tiek lietotas
rūpniecības vai ražošanas procesa nodrošināšanā un ie-
priekšējā taksācijas gadā uzņēmumā pastāvīgi tika nodar-
bināti vairāk par 20 darbiniekiem, šo strādājošo deklarētā
dzīvesvieta reģistrēta Ludzas novada pašvaldības admi-
nistratīvajā teritorijā un vidējais algas līmenis uzņēmumā
iepriekšējā pārskata gadā nav zemāks par valstī noteikto
minimālo darba algu – piešķir nekustamā īpašuma nodokļa
(NĪN) par ēkām atvieglojumu 90% apmērā no kārtējam tak-
sācijas gadam aprēķinātās summas.

Domes sēdē nolemts trim Ludzas pilsētā reģistrētiem uz-
ņēmumiem piešķirt NĪN par ēkām atvieglojumu 90% apmērā. 

Savukārt NĪN par zemi, kas tiek izmantota lauksaim-
nieciskās produkcijas ražošanai, 2017. gadā samazināt par
50% divām kooperatīvajām sabiedrībām Pildas pagastā un
Rundēnu pagastā.

Piešķirts pašvaldības līdzfinansējums
Domes sēdē lemts par pašvaldības līdzfinansējuma pie-

šķiršanu biedrībām un reliģiskām organizācijām.
Līdzfinansējums 150 eiro apmērā piešķirts:

* Ludzas katoļu draudzei – Latgales katoļu starpdrau-
džu bērnu un jauniešu pasākuma organizēšanai;

* biedrībai “KIRA” – atklātā pasākuma “Mērķu un pa-
sākumu meistarklases” organizēšanai. Tas notiks 22. februārī
BJC, pasākumu vadīs sertificēts koučinga treneris, uzņēmuma
“Coaching and Consulting Group” vadītājs Edgars Untāls;

* Ludzas Diabēta biedrībai – biedrības organizēto ve-
selības pārbaudes aktivitāšu nodrošināšanai (teststrēmeļu
iegādei cukura un holesterīna līmeņa noteikšanai).

Ludzas novada pašvaldība ir izskatījusi Raipoles Svētā Jāņa
Kristītāja Romas katoļu draudzes lūgums piešķirt pašvaldī-
bas līdzfinansējumu projekta ”Portatīvā infrasarkanā dīzeļ-
sildītāja uzstādīšana Rundēnu Sv. Krusta paaugstināšanas
Romas katoļu baznīcā” 2269 eiro apmērā. Dome nolēma pie-
šķirt šim mērķim līdzfinansējumu 567,25 eiro apmērā.

Nolemts atbalstīt iesniegšanai ES Eiropas Lauksaim -
niecības fonda lauku attīstībai projektu iesniegumu kon-
kursa Latvijas Lauku attīstības programmas 2014. – 2020.
gadam pasākumā 7.2. „Pamatpakalpojumi un ciematu at-
jaunošana lauku apvidos“ Ludzas novada pašvaldības iz-
strādāto projektu „Lauku grants ceļu pārbūve uzņēmēj-
darbības attīstībai Ludzas novadā”. Projekta kopējā sum-
ma – 1 800 000 eiro, ELFLA finansējums 1 620 000 eiro.
Domes sēdē apstiprināts līdzfinansējums projektam 10%
apmērā no attiecināmajām izmaksām, t.i. 180 000 eiro.
Līdzfinansējuma nodrošināšanai projekta īstenošanai tiks
ņemts aizņēmums no Valsts kases.

Dažādi jautājumi
* Sēdē tika nolemts piedzīt no viena uzņēmuma un di-

vām fiziskām personām bezstrīda kārtībā termiņā nenomaksāto
NĪN parādu attiecīgi 35,03 eiro, 233,84 eiro, 60,08 eiro ap-
mērā. Lēmumi nosūti izpildei zvērinātiem tiesu izpildītājiem.

* Domes sēdē lemts par neizīrēto dzīvokļu apsaimnie-
košanas un ūdens patēriņa starpības maksas apmaksu.
Norēķinos ar SIA “Ludzas apsaimniekotājs” tiks iekļau-
ti izdevumi par Ludzas novada pašvaldības īpašumā eso-
šo neizīrēto dzīvokļu apsaimniekošanas, ūdens patēriņa star-
pības maksu, kredītprocentu un siltuma zudumi ūdens cir-
kulācijai iekšējos tīklos apmaksu par 2016. gada decem-
bri 410,95 eiro  apmērā.

* Sakarā ar to, ka zemes vienībām un ar to funkcionāli sa-
istītam ēkām Briģos un Nirzā, kuru telpās izvietoti vēlēšanu
iecirķi, mainīta adrese, domei bija jāveic grozījumi lēmumā
par vēlēšanu iecirkņu skaitu un to atrašanās vietām Ludzas no-
vadā. Nolemts mainīt vēlēšanu iecirkņa Nr.632 adresi no
„„Pašvaldība”, Brigi, Briģu pagasts, Ludzas novads, LV- 5707”
uz „„Tautas nams”, Brigi, Briģu pagasts, Ludzas novads, LV-
5707”; un mainīt vēlēšanu iecirkņa Nr.644 adresi no „„Stādi”,

Nirza, Nirzas pagasts, Ludzas novads, LV- 5729”  uz
„„Pašvaldība”, Nirza, Nirzas pagasts, Ludzas novads, LV- 5729”.

* Izskatīti kopumā 25 personu iesniegumi par zemes
nomas līgumiem. Ar 18 personām līgumi pagarināti.
Vairākām personām piešķirtas zemes nomas tiesības un
nolemts slēgt attiecīgus nomas līgumus. 

* Dome nolēma piekrist, ka privātpersona A.N. no sava
īpašuma Nirzas pagastā atdala zemes vienību 5,1 ha pla-
tībā un izveido jaunu nekustamo īpašumu.

* Dome nolēma piešķirt Ludzas novada domes priekš-
sēdētājai Alīnai Gendelei daļu atvaļinājuma no š.g. 6. feb-
ruāra līdz 19. februārim ieskaitot un izmaksāt atvaļināju-
ma pabalstu 50% apmērā no mēnešalgas.

Īpašumu atsavināšanas procedūras
* 2016.gada 22.septembrī Ludzas novada domes sēdē

tika pieņemts lēmums “Par dzīvokļa īpašuma Nr.19, Skolas
ielā 25, Ludzā, Ludzas novadā pārdošanas cenas apstipri-
nāšanu”, ar ko šī atsavināšanai nodotā dzīvokļa pārdoša-
nas cena tika noteikta 7208,53 eiro apmērā. 2017. gada 9.
janvārī tika reģistrēts šī dzīvokļa īrnieces atteikums no aug-
stāk minētā dzīvokļa atsavināšanas procedūras. Un domes
sēdē tika nolemts izbeigt dzīvokļa atsavināšanas procedūru,
kā arī atcelt attiecīgus iepriekšējos lēmumus.

* Pamatojoties uz kāda dzīvokļa Latgales ielā, Ludzā,
īrnieka ierosinājumu, domē nolemts sākt šī dzīvokļa atsa-
vināšanas procedūru. Tas tiks reģistrēts Zemesgrāmatā kā
pašvaldības īpašums, sertificēts vērtētājs veiks novērtēša-
nu, lai varētu noteikt šī īpašuma nosacīto cenu, kas būs jā-
apstiprina ar domes lēmumu. 

* 2016. gada 27. decembrī Ludzas novada pašvaldība
saņēma juridiskas personas iesniegumu ar lūgumu pārdot
apbūvētu zemes gabalu 1,5 ha platībā “Pagasta līcis” (Istras
pag.). Uz zemes gabala atrodas šim uzņēmumam piederošā
būve. Zemes vienība “Pagasta līcis” reģistrēta zemesgrā-
matā  uz pašvaldības vārda. Dome nolēma nodot atsavi-
nāšanai šo īpašumu.

* 2016.gada 29.decembrī Ludzas novada dome pieņē-
ma lēmumu “Par nekustamā īpašuma “Krustceļi”, Istras pa-
gasts, Ludzas novads, nodošanu atsavināšanai”. Nekustamais
īpašums sastāv no zemes vienības 0,8515 ha platībā, reģistrēts
zemesgrāmatā uz Ludzas novada pašvaldības vārda. Ludzas
novada pašvaldības īpašuma novērtēšanas komisija notei-
ca objekta nosacīto cenu – EUR 3335,67 apmērā. Dome
nolēma apstiprināt īpašuma pirmās izsoles sākumcenu (EUR
3335,67) un izsoles noteikumus.

* Dome nolēma nodot īpašumā bez atlīdzības Ludzas
novada pašvaldības īpašumā esošo zemesgabalu Krāslavas
ielā 46, Ludzā, 1200 m2 platībā dzīvojamās mājas Krāslavas
ielā 46, Ludzā, privatizēto objektu īpašniekiem atbilstoši
kopīpašuma domājamai daļai. Privatizēto objektu īpaš-
niekiem jāsedz zemes gabala noteikšanas, zemes gabala ie-
mērīšanas un reģistrācijas zemesgrāmatā izdevumi EUR
655,27 apmērā atbilstoši kopīpašuma domājamai daļai. 

Diviem pedagogiem – Atzinības raksts
Dome nolēma apbalvot ar Ludzas novada domes

Atzinības rakstu un balvu EUR 100,00 (viens simts eiro) di-
vus pedagogus:

* par ilggadēju profesionālu darbu, ieguldījumu jaunās pa-
audzes izglītošanā, audzināšanā un sakarā ar dzīves jubileju
Ludzas pilsētas ģimnāzijas pedagoģi Dzidru Razumejevu, 

* par mūža ieguldījumu audzēkņu muzikālajā izglīto-
šanā, Ludzas novada muzikālās kultūras veidošanā un sa-
karā ar dzīves jubileju Ludzas Mūzikas pamatskolas pe-
dagogu Borisu Ivanovu.

Sēdes informatīvā daļa
SIA “KK arhitekts” pārstāvji sniedza informāciju par Ludzas

pilsētas ģimnāzijas peldbaseina P.Miglinīka ielā 27, Ludzā
projektu. Domes deputāti tika iepazīstināti ar ģenplāna ski-
cēm un uzdeva jautājumus, uz kuriem arhitekti atbildēja.

Sēdes laikā Ludzas novada domes priekšsēdētāja infor-
mēja domes deputātus, ka 2016. gada nogalē Ludzas no-
vada pašvaldībā tika saņemta SIA “LUDZAS APSAIM-
NIEKOTĀJS” vēstule “Par sadzīves atkritumu apsaim-
niekošanas maksas izvērtēšanu un apstiprināšanu”, kurā SIA
“LUDZAS APSAIMNIEKOTĀJS” aicināja pašvaldību iz-
vērtēt un apstiprināt sadzīves atkritumu apsaimniekošanas
maksu, ko nākas paaugstināt, jo no 2017. gada 1. janvāra
pieaugusi dabas resursu nodokļa likme par nešķiroto sa-
dzīves atkritumu apglabāšanu poligonā (tā ir 25 eiro par
tonnu). Domes priekšsēdētāja vērsa uzmanību, ka šogad uz-
ņēmums, lai ietaupītu izmaksas par atkritumu apsaimnie-
košanu, plāno uzsākt sadzīves atkritumu šķirošanas līni-
jas darbu.  Ludzas novada pašvaldības budžetā 2017. ga-
dam ir ieplānoti 100 000 eiro SIA “LUDZAS APSAIM-
NIEKOTĀJS” pamatkapitāla palielināšanai (t.sk. atkritu-
mu šķirošanas līnijas darbības uzsākšanai). Līdz ar to Ludzas
novada pašvaldība uzņēmumu informēja, ka pagaidām do-
mes apspriešanai netiks virzīts jautājums par sadzīves at-
kritumu apsaimniekošanu maksas apstiprināšanu. 

Ērika Bondarenko, Ludzas novada pašvaldības 
sabiedrisko attiecību speciāliste

Domes sēdē lemts par dažādām pašvaldības darbības jomām
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Biznesa inkubators
palīdz uzsākt

uzņēmējdarbību
Biznesa inkubators – šo vārdu sa-

vienojumu dzirdam aizvien biežāk.
Latvijas Investīciju un attīstības
aģentūras (LIAA) Rēzeknes bizne-
sa inkubators, kas atklāts šā gada 13.
janvārī, ir viens no 15 jauno uzņē-
mēju atbalsta punktiem Latvijā.

Vecākās un vidējās paaudzes cil-
vēkiem jēdziens „inkubators” asociējas ar cāļu perēšanu, no-
vietojot olas siltumā un mazo putnēnu attīstībai labvēlīgā vidē.
Savukārt biznesa inkubatora uzdevums ir radīt labvēlīgu vidi
jaunu uzņēmumu veidošanai, palīdzēt biznesa ideju autoriem
uzsākt savu biznesu un palīdzēt attīstīties un augt jaundibinā-
tiem uzņēmumiem. 

Lai rosinātu Ludzas un apkārtējo novadu uzņēmējus aktī-
vāk izmantot biznesa inkubatora pakalpojumus, aicinājām uz
sarunu LIAA Rēzeknes biznesa inkubatora vadītāju Skaidrīti
BALTACI.

Cik plaša ir Rēzeknes biznesa inkubatora darbības zona?
– Tā ir 11 pašvaldību teritorija Ziemeļaustrumlatgalē, tos-

tarp arī Ludzas, Ciblas, Zilupes, Kārsavas novadi.
Biznesa inkubatora piedāvājumā ir pirmsinkubācijas un

inkubācijas posms. Kā tie atšķiras? Kādu atbalstu katrā
no šiem posmiem piedāvā biznesa inkubators?

– Pirmsinkubācijas atbalsts paredzēts biznesa ideju autoriem,
kuriem ir doma par kāda produkta radīšanu vai pakalpojuma
sniegšanu, bet nav īsti skaidrs, kā to labāk darīt, kā uzsākt uz-
ņēmējdarbību. Mēs kopīgi izvērtējam biznesa ideju, konsul-
tējam topošo uzņēmēju, kā uzrakstīt biznesa plānu, palīdzam
pašam izprast, cik dzīvotspējīga ir šī biznesa ideja un kā to veik-
smīgāk īstenot. Pirmsinkubācijas periods var ilgt 6 mēnešus.
Šajā laikā ir iespēja piedalīties uzņēmējdarbības apmācībās,
semināros un citus biznesa inkubatora pakalpojumos, kā arī iz-
mantot biznesa inkubatora koprades jeb atvērta tipa biroja tel-
pas Rēzeknē. Pirmsinkubācijas posma pakalpojumi topošajam
uzņēmējam ir bez maksas. Uzņemšana pirmsinkubācijas at-
balstam notiek nepārtraukti, bet pirms pieteikuma sagatavo-
šanas tomēr aicinām atnākt uz konsultāciju. 

Inkubācijas atbalstam var pieteikties jau reģistrēti komer-
santi – individuālie komersanti, SIA, AS, kas nav vecāki par
trim gadiem. Inkubācijas posma atbalsts – līdz 4 gadiem, pie
nosacījuma, ka komersants nodrošina attīstību un izaugsmi, tur-
klāt katru gadu izvērtējot sasniegtos mērķus. Pirmsinkubācijas
posms komersantam nav obligāts, jo ir daudzi uzņēmumi, kuri
jau uzsākuši savu darbību, bet vēlas paplašināt ražošanu, ie-
viest jaunus pakalpojumus u.tml. Inkubācijas posmā bez ek-
spertu konsultācijām, apmācībām, mentoru atbalsta, komer-
santiem pieejams arī finansiāls atbalsts. Tas ir 50% līdzfinan-
sējums pakalpojumiem, piemēram, mārketinga aktivitātēm, tel-
pu nomai, grāmatvedības pakalpojumiem, specifiskiem pa-
kalpojumiem (prototipa izstrāde, sertificēšana, patents u. tml.). 

Šai periodā ir pieejams arī grantu līdzfinansējums. 
– Jā, inkubatorā uzņemtajiem komersantiem ir pieejami divu

veidu granti: līdz 10 tūkstošiem eiro otrajā darbības (reģistrācijas)
gadā specifiskiem pakalpojumiem: paraugu testēšanai, ekspertu
konsultācijām un tml., un grants līdz 5 tūkstošiem eiro no otrā
inkubācijas gada aprīkojuma, iekārtu, materiālu, izejvielu ie-
gādei. Pieteikumus grantu finansējumam vērtēs LIAA komi-
sija. Atbalsta intensitāte ir 50% no attiecināmajām izmaksām,
bet komersantam vispirms būs nepieciešams 100% priekšfi-
nansēt pakalpojumu.

Kā var pieteikties inkubācijā? 
Komersantam ir jāraksta pieteikums, sava biznesa ideja jā-

aizstāv konsultatīvajā komisijā. Pieteikumus komisija izska-
ta reizi ceturksnī. Tuvākā notiks aprīļa sākumā. 

Jāņem vērā, ka ir arī nozares, kas biznesa inkubatoru pro-
grammā netiek atbalstītas: zvejniecība un akvakultūra, lauk-
saimniecības produktu primārā ražošana (tas, ir – audzēšana,
nevis produkcijas pārstrāde un pārtikas produktu ražošana), tird-
zniecība, finanšu starpniecība, komercpakalpojumi (noma, kra-
vu pārvadājumi, u. c.), azartspēles. 

Vai ir kādi veiksmes stāsti, kur ar biznesa inkubatora
līdzdarbību ir panākti labi rezultāti?

– Iepriekšējā periodā ar biznesa inkubatoru programmas at-
balstu ir vairāki šādi veiksmes stāstīs – bērnu biezenīša „Rūdolfs”
ražošana Jelgavā, bērnu skrejriteņu DIP DAP ražošana no bēr-
za saplākšņa Kuldīgā, arī Rēzeknes uzņēmums “Gravtex” de-
koratīvo koka paneļu un žogu ražošanu attīstījis ar biznesa in-
kubatora atbalstu. 

Aicinām izmantot biznesa inkubatoros pieejamo atbalstu ide-
jas un uzņēmējdarbības attīstībai! Rēzeknes biznesa inkuba-
torā Baznīcas ielā 19, Rēzeknē varat konsultēties par idejas at-
tīstību, pieteikuma sagatavošanu un atbalsta saņemšanu. Pirms
tam gan lūdzam piezvanīt, lai vienotos par piemērotāko lai-
ku. Tālrunis 62401095. 

Vanda Žulina, 
korespondente

Par Latvijas simtgades svinību sākumu var uzskatīt
vairākus valsts nozīmes pasākumus, kas aprīļa bei-
gās un maija sākumā notiks Rēzeknē un Daugavpilī.
Tiks atzīmēta vēsturiskā Latgales kongresa simtga-
de, uzsverot, ka tieši šim notikumam ir milzīga no-
zīme vienotas Latvijas valsts tapšanas procesā.

Kas tad notika Rēzeknē 1917. gada 26. un 27. aprī-
lī (pēc pašreizējā kalendāra – 9. un 10. maijā)?

Rēzeknes kinoteātrī „Diāna” pulcējas 232 Latgales
kongresa delegāti no Rēzeknes, Ludzas, Daugavpils ap-
riņķiem, Pēterburgas un Maskavas latgaliešu pārstāvji,
strēlnieku delegāti. Bija uzaicināti 118 viesi. 

Galvenais jautājums – iespēja pašiem noteikt
Latgales turpmāko likteni. 

Pastāvēja trīs iespējas:  
palikt Vitebskas  guberņas sastāvā;
izveidot Latgales autonomiju;
pievienoties Vidzemes un Kurzemes latviešiem ap-

vienotā Latvijā. 
Kongresu vadīja Francis Trasuns. 
Viedokļi bija atšķirīgi. Jāzeps Rancāns uzsvēra, ka

vienošanās ar pārējiem latviešiem nesīs Latgalei labākos
augļus. Zigfrīds Anna Meierovics: – Mēs visi esam vie-
na tauta.

Šaubas par apvienošanās lietderību izteica Francis
Kemps. Vai  izdosies saglabāt savu valodu, tradīcijas,
identitāti? Neguvis atbalstu, F. Kemps kopā ar saviem

domubiedriem atstāja kongresu.
Balsojums notika nākamajā dienā. Par apvienošanos

Vidzemes un Kurzemes latviešiem nobalsoja 182 dele-
gāti, atturējās viens.

Šis lēmums ir vēsturiski ļoti nozīmīgs visiem nova-
diem – topošajai Latvijas valstij. Kongress nolemj, ka
Vitebskas guberņas, Kurzemes, Vidzemes latvieši ir vie-
nota tauta. Latgale atdalās no Vitebskas guberņas. 

Latgale tai pašā laikā saglabā autonomas tiesības ti-
cības, valodas, baznīcas, skolu un saimniecības lietās. 

Šis kongresa lēmums ir nozīmīgs solis ceļā uz vie-
notas neatkarīgās Latvijas valsts veidošanu, ceļā uz valsts
proklamēšanu 1918. gada 18. novembrī.

Atzīmējot kongresa simtgadi, šopavasar notiks IV
Pasaules latgaliešu konference. Rēzeknē atklās piemi-
nekli, uz kura būs Raiņa vārdi: – I Kurzeme, i Vidzeme,
i Latgale mūsu. 

2016. gada nogalē notika IX Starptautiskā latgalis-
tikas konference, veltīta Franča Kempa 140 gadu jubi-
lejai. Franča Kempa interesantā personība ir Latgalei no-
zīmīga, viņa devums mūsu vēsturē ir pelnījis pētījumus.  

Šā gada pavasaris dos mums iespēju iedziļināties
Latgales un Latvijas vēsturē. 

Sekosim pasākumu plānam un iesaistīsimies tajos!

Sagatavoja Vanda Žulina,
korespondente

Latgales kongress pirms 100 gadiem
noteica nākotni

Ziemas saulgrieži ir pagājuši un arī ziema maziem
solīšiem sāk atkāpties, gandrīz klāt Meteņdiena, kas ir
seni latviešu pavasara gaidīšanas svētki.

Meteņu svinēšanā saglabājušās senas vecā gada aiz-
vadīšanas tradīcijas. Visas paražas liecina, ka Metenis
visticamāk bijis Jauna gada sākums. Cilvēku dzīve sā-
kas no mazotnes un bērnības, arī dabā gada sākums ir
laiks, kad drīzi jo drīz dienas kļūs garākas, daba pēc garā
ziemas miega modīsies un no jauna veiks jaunu auglī-
bas ciklu gada garumā. Un te nu dabai steidzās palīgā
cilvēks – ar domām un darbiem, ar auglību veicinošo
enerģiju, tā palīdzot Saulei sākt sildīt spožāk un ilgāk.

Ticot, ka ikviena veiktā darbība palīdzēs gūt labāku
ražu. Saprotot, ka cilvēks ir tikai dabas sastāvdaļa, kurš
ar savu darbību var veicināt saskaņu un auglību. Jā, dau-
dzi no mums ir atrauti no dabīgās vides, jo, pilsētās dzī-
vojot, neredzam to, ko redz laucinieks. Bet ne par to būtu
tik daudz jābēdā. Bēdīgāk ir tas, ka neatliek laika iedzīvināt
mūsdienās daudzas jaukas, mazliet piemirstas, latvie-
šu tradīcijas. Atrodam laiku, lai svinētu Valentīndienu,
Helovīnu un vēl citas dienas, bet neko daudz nezinām

paši par savu Meteņdienu. It kā tas būtu kas ne-
moderns un neinteresants.

Varbūt neieinteresētība rodas, jo pārāk maz
zinām par šīm tradīcijām? Tieši tādēļ, lai at-
dzīvinātu un saglabātu tradīcijas, nododot jau-
najām paaudzēm senču vērtības, neļaujot tās aiz-

mirst, tiek veidots jauns interesants dabas objekts –
Gaismas dārzs.

Iepirkuma procedūra par Gaismas dārza ierīkošanu
Ludzā ir noslēgusies. Izvērtēti konkursa pretendenti un
noskaidrots uzņēmējs, kurš tad veiks būvdarbus Gaismas
dārzā. Februāra beigās tiks parakstīts līgums ar pilnsa-
biedrību „Austrumu būvnieks Plus”, kas arī palīdzēs rea-
lizēt ideju un  izveidot interesantu objektu Ludzā.

Pašlaik notiek darbs pie tehnisko specifikāciju izstrādes
Latvju rakstu zīmēm, kuras tiks novietotas katra celiņa
alejas noslēgumā. Latvju rakstu zīmes ir Latvijas vēstures
liecinieki, kas neļauj aizmirst pagātni, to ienesot tagad-
nē un ar tradīcijām to nododot nākamajām paaudzēm.
Gadskārtas svinības uzskatāmas par senās laika skaitī-
šanas svarīgāko elementu, jo caur tām saules ritma ne-
mainīgā noteiktība ir pārnesta uz seno kalendāru. Latvju
rakstu zīmes simbolizēs ne tikai gadskārtu svētkus, bet
arī atgādinās par kaimiņu novadu dalību šajā projektā. 

Projekta vadītāja 
Ilona Mekša

Projekts „Gaismas dārzs Ludzai!” veltīts Latvijas simtgadei un tiek īstenots
ar Latvijas vides aizsardzības fonda un Vides aizsardzības un reģionālās 

attīstības ministrijas finansiālu

Gaismas dārzs Ludzai!
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Gada beigās daudzi no mums iedomājas par to, kādus kaitīgus ieradumus
atmest nākamajā gadā, vai par to, ko labu iesākt savā dzīvē. Kāds plāno at-
mest smēķēšanu, cits domā par kādas svešvalodas apgūšanu. Atceroties, ka pa-
vasaris nav aiz kalniem, viena no populārākajām idejām gada sākumā ir “slai-
dās līnijas” ievērošana, sporta nodarbību, piemēram, trenažieru zāles apmek-
lēšana. Pilsētniekiem tādu iespēju apsvērt ir vieglāk, nekā lauku iedzīvotājiem
izpildīt – nebrauksi taču tik bieži uz pilsētu, it īpaši, ja šī pilsēta ir 35 kilometru
attālumā no tavas dzīvesvietas. Rundēnos šī problēma tika atrisināta 2017. gada
sākumā. 

2016. gada 27. jūnijā Ludzas novada pašvaldība iesniedza projekta pietei-
kumu “Veselīga dzīvesveida un aktīvās brīvā laika pavadīšanas veicināšana
Rundēnu ciemā” Lauku atbalsta dienestā un biedrībā “Ludzas rajona partne-
rība”. 16. novembrī tika saņemts lēmums par projekta apstiprināšanu un fi-
nansējuma piešķiršanu. Šī gada sākumā tika iegādāti jauni trenažieri, un bi-
jušā bērnudārza telpās Rundēnu ciemā tika ierīkota neliela sporta trenažieru
zāle, kas ir pieejama ikvienam. 

Aicinām Rundēnu iedzīvotājus izmantot iespēju uzturēt sevi labā fiziskā for-
mā. Sporta aktivitātes palīdz dažādu slimību profilaksei, piemēram, diabēta, sirds
un asinsvadu slimību profilaksei. Par trenažieru zāles darba laikiem interesējie-
ties Rundēnu pagasta pārvaldē, nākot personīgi vai zvanot pa tālruni 65729604.   

Šī projekta ietvaros šogad Rundēnos tiks uzstādītas trīs bērnu rotaļu kons-
trukcijas daudzdzīvokļu māju pagalmā, t.i., karuselis, smilšu laukumiņš ar slid-
kalniņu un skaitīkļiem un šūpoles. 

Kopējais projekta finansējums ir 14 980.72 eiro, t.sk. publiskais finansē-
jums ir 13 482.65 eiro, un Ludzas novada pašvaldība ieguldīs 1 498.07 eiro. 

Projekts “Veselīga dzīvesveida un aktīvās brīvā laika pavadīšanas veicināšana
Rundēnu ciemā” (16-01-
AL34-A019.2201-000005)
tiek īstenots Eiropas
Lauksaimniecības fonda
lauku attīstībai Latvijas
Lauku attīstības program-
mas 2014.-2020. gadam
apakšpasākuma “Darbību
īstenošana saskaņā ar sa-
biedrības virzītas vietējās
attīstības stratēģiju” ie-
tvaros.

Dzīve ir kustība 
PAŠVALDĪBAS AKTUALITĀTES

Centralizētās gāzes
sistēmas elementi jāuztur

ar no tās atslēgtajos
dzīvokļos

Ekonomikas ministrija (turpmāk – EM) ir sniegusi atbildi Ludzas novada
pašvaldībai jautājumā par dzīvokļu īpašumu atslēgšanu no centralizētās sa-
šķidrinātās naftas gāzes (turpmāk tekstā – gāzes)  piegādes. Atbildi, kurā ir
atsauces uz  Dzīvojamo māju pārvaldīšanas likumu un uz Dzīvokļa īpašuma
likumu, parakstījis EM Valsts sekretāra vietnieks, Būvniecības un mājokļu po-
litikas departaments direktors Edmunts Valantis. Atbildei ir trīs daļas:

1) Atbildē pašvaldībai vispirms tiek norādīts uz dzīvojamās mājas pārvaldnieka
(SIA “Ludzas apsaimniekotājs”) pienākumu nodrošināt indivīda drošību un
to, ka nav pieļaujams  cilvēku veselības aizskārums namu pārvaldīšanas pro-
cesā. Šie drošības aspekti noteikti jāievēro, atslēdzot konkrētu dzīvokļa īpa-
šumu no centralizētās gāzes piegādes.

2) EM vērš uzmanību uz to, ka likumos nav paredzēts, kā dzīvojamai mā-
jai tiek pieslēgti un atslēgti pakalpojumi. Tāpēc personām, kas vēlas atslēgt
savus dzīvokļus no centralizētās gāzes apgādes, jāvēršas pie pakalpojuma snie-
dzēja, ar kuru noslēgts līgums par konkrēto pakalpojumu (lielākajā daļā daudz-
dzīvokļu māju Ludzā tas SIA “Ludzas apsaimniekotājs”). 

3) Papildus EM informē – pie dzīvojamās mājas dzīvokļu īpašnieku kopī-
pašumā esošās daļas pieder arī dzīvojamo māju apkalpojošās inženierkomu-
nikāciju sistēmas, iekārtas u.c. ar dzīvojamās mājas ekspluatāciju saistīt funk -
cionāli nedalāmi elementi (Dzīvokļa īpašuma likuma 4. panta pirmās daļas 1.
punkts). Tātad, citējot EM atbildi: “dzīvokļa īpašniekam, atvienojoties no sa-
šķidrinātās naftas gāzes piegādes, nezūd pienākums uzturēt kopīpašumā eso-
šajā daļā ietilpstošās inženierkomunikāciju sistēmas”.

No EM atbildes var secināt, ka SIA “Ludzas apsaimniekotājs” ir tiesīgs at-
slēgt dzīvokļa īpašumu no centralizētās gāzes piegādes. Bet arī no centrali-
zētās sistēmas atslēgtajos dzīvokļos “Ludzas apsaimniekotājam” ir jāuztur gā-
zes piegādes iekārtas, kas nav atdalāmas no dzīvojamās mājas kopīpašumā eso-
šās daļas (tas ir arī atslēgto dzīvokļu īpašnieku pienākums). Līdz ar to SIA
“Ludzas apsaimniekotājs” var pamatoti prasīt maksu par gāzes piegādes ie-
kārtu uzturēšanu no personām, kuru dzīvokļi atslēgti no centralizētās gāzes
apgādes sistēmas.

Saskaņā ar EM skaidrojumu, prioritāra ir ekspluatācijas drošība: SIA “Ludzas
apsaimniekotājam”, kā daudzdzīvokļu māju pārvaldniekam un gāzes piegā-
des pakalpojuma nodrošinātājam, rūpējoties par māju ekspluatācijas drošību,
ir jāuztur labā kārtībā māju apkalpojošās inženierkomunikācijas sistēmas, t.sk.
gāzes piegādes iekārtas.

Sagatavoja Ērika Bondarenko, 
sabiedrisko attiecību speciāliste

Konkursa „Ludzas novada uzņē-
mēju gada balva 2016” nominācijā
„Gada bioloģiskais ražotājs” bija pie-
teikta arī saimnieciskās darbības vei-
cēja Valentīna Smirnova no Brigiem.
Kopā ar dzīvesbiedru Vladimiru
Valentīna viņa savā saimniecībā no-
darbojas ar biškopību. 

Valentīna un Vladimirs ir pensio-
nāri. Vīrs savulaik strādājis par kop-
saimniecības mehāniķi, bet Valentīnas
pamatprofesija ir agronome, Ludzas
rajonā viņu vairāk iepazina kā Brigu
pagasta padomes priekšsēdētāju. Ar
biškopību viņi nodarbojas tikai sep-
tīto gadu. 

– Viss sākās ar trim radinieku  uzdāvinātiem
stropiem un vienu bišu saimi, – stāsta Valentīna. 

Izrādās, ka nekad agrāk Smirnovi bites nebija
turējuši. No bišu kodumiem Vladimiram bija aler-
ģija, bet Valentīna atzīstas, ka viņai no bitēm bi-
jis pat bail. Medus gan abiem garšojis, un to pa-
rasti nopirkuši no radiniekiem.  Dāvana bija sā-
kums dravas veidošanai, un tagad Smirnoviem
ir jau 47 saimes. Tik daudz varot apkopt diva-
tā, tāpēc paplašināt dravu viņi netaisās.

Jāmācās, jāmācās, jāmācās

Uzdāvinātās bites bija jākopj. Iespēju mācī-
ties tagad dod globālais tīmeklis, kur visu var at-
rast. Praktiskos padomus neliedza pieredzējušais
biškopis Vilis Matulis no Istalsnas. 

– Teoriju izlasījām, bet praksē tāpat radās daudz
jautājumu, un tad zvanījām Vilim, arī tagad bie-
ži ar viņu pārrunājam problēmas. Viņš ir  atsaucīgs
cilvēks, ļoti darbīgs un uzņēmīgs, – stāsta
Vladimirs. 

– Pirmie gadi bija veiksmīgi, un pamazām dra-
vu palielinājām, uzkrājām pieredzi.  Protams, sā-
kums prasa lielus finansiālos ieguldījumus: jā-
pērk tērpi, aprīkojums, medus sviede, trauki, stro-
pi... Sākām no nulles, līdz ar to pirmajos gados
varējām rēķināties tiki ar izdevumiem, ne ienā-
kumiem.  Sākumā stropus taisīju pats, tad tos pir-
kām. Nu ir skaidrs, ka mums labākais variants
ir strops ar vienu korpusu un divām magazīnām.
Daudzkorpusnieki ir par lielu, par smagu – jau-
nāki taču nekļūstam, jāizvēlas tādi, kas kopša-
nai pašiem pa spēkam. Uzrakstījām nelielu pro-
jektu mikrouzņēmuma attīstībai un tā iegādājā-
mies medus sviedi, – stāsta biškopji.

Vladimirs daudz ko meistarojis pats. Viņš stās-
ta: – Pa ziemu nodarbojos ar galdniecības dar-
biem. Tas tāds radošs darbs, kad pats vari ko ra-
cionalizēt, uzlabot. Piemēram, nektāraugu sēk-
lu vētīšanai mums darbojas mehānisms, kas dro-
ši varētu atrasties muzejā – no 19. gadsimta.  

Kamēr pats ar bitēm nenodarbojies, šķiet, ka
tas ir vien tāds sezonas darbs, bet patiesībā jās-
trādā augu gadu. Un, jo vairāk šai jomā iedziļi-
nies, jo darbu kļūst vairāk. Gandrīz kā atseviš-
ķa palīgnozare ir nektāraugu audzēšana, arī te pa-
iet gadi, kamēr atrod savām augsnēm piemēro-
tākās šķirnes. 

Protams, šajā darbā ir arī sava romantika un
gandarījums. Piemēram, pavasarī, kad dārzs sāk
ziedēt, un var redzēt un dzirdēt un just, kā ap-
kārt zum, smaržo. Piedzīvojumiem bagāta ir spie-
tu ķeršana. Tā ir vesela māksla. 

Bioloģiskā saimniekošana

Smirnovi stāsta: – Paši cukuru ikdienā ne-
lietojam, bet medus uz galda ir vienmēr.
Pamazām sākām interesēties par medus un vas-
ka produktu ražošanu, lai neietu zudumā nekas
no bišu saražotā.  Bišu maize, propoliss, smēres,
kuru sastāvā ir vasks, un vēl daudz citu ārstnie-
cības līdzekļi ir pagatavojami mājās. Saprotams,
ka vērtīgāk ir attīstīt bioloģisko saimniecību.

2016. gadā saimniecība ieguva Bioloģiskās
saimniecības statusu. Lai to iegūtu, Valentīna
Ozolniekos pabeidza 120 stundu kursu pro-
grammu, aizstāvēja biznesa plānu par savu sa-
imniecību, nokārtoja eksāmenu. Bioloģiskajā sa-
imniekošanā ir stingras prasības. To ievērošana
regulāri tiek pārbaudīta, tāpat arī saražotā me-
dus kvalitāte. Tomēr pašiem šādi saimniekot ir

patīkamāk. 
Nesen no Krāslavas rajona “Kurmīšiem” at-

vestas šūnas, kas gatavotas no pašu saimniecī-
bā saražotā vaska. Nektāraugi tiek sēti tikai no
pašu tīrumos izaudzēto augu sēklām.  

Smirnovu drava izvietota divās vietās.
Nektāraugu platība aizņem 10 hektārus.
Izdevīgāk audzēt divgadīgos augus. Mums, kas
neesam ar biškopību saistīti, nektāraugu platības
izraisa interesi, jo ne visus šos augus pazīst.
Smirnovi audzē ežziedi, kas ir daudzgadīga un
tagad jau daudzviet sastopama. Tā zied ilgi.
Sarežģītākais ir sēklu novākšana, ko nevar me-
hanizēt – viss jāvāc ar rokām. Daudz nektāra bi-
tēm dod amoliņš, arī zilais daglītis, facēlija.
Protams, nektāraugi  ir mums visapkārt dabā.
Vladimirs apliecina, ka pircējiem būtu jāzina tas,
ka tīrā veidā nav iespējams iegūt, teiksim, liep-
ziedu vai ežziedes, vai pieneņu, griķu medu. Jā,
nektārs no kāda šī auga var būt dominējošais (to
var noteikt pēc garšas un krāsas), bet ne tikai no
tā vien. Tāpat nav jābaidās no medus sacuku-
rošanās, tas ir dabisks process. 

Medus ārstē un dziedē

Biškopji paši lieto preparātus, kas radīti no bišu
produktiem, un iesaka to arī citiem. Propolisa uz-
lējums ir labs antiseptiķis, bišu maize stiprina imu-
nitāti. Pat mirušas bites izmanto kompresēm, ja
tās aplej ar vārošu ūdeni.

Košļenes vietā labāk esot košļāt masu, kas ro-
das, atvākojot bišu šūnas. Bites sava medus kan-
niņas aizvākojušas ar brīnišķīgu līdzekli, kas pa-
līdz atveseļot elpceļus, pat tikt vaļā no haimorīta. 

Smēre, kuras sastāvā ir olīveļļa, vasks un olas
dzeltenums, iztīra nedzīstošas rētas.

Smirnovi lieto retāk dzirdētu līdzekli, ko ga-
tavo no tranu peru pieniņa un medus sajaukuma.
Katrā ziņā, ja jūs interesējaties par šiem pro-
duktiem, ir vērts aprunāties ar pašiem biškopjiem.

Pasaulē sakārtotākais sabiedrības
modelis

Bites ir apbrīnas vērtas. Kā Vladimirs saka,
tas droši vien ir sakārtotākais kopienas darbības
modelis, kas pārbaudīts gadu tūkstošos. Var ti-
kai sajūsmināties par to, cik precīzu darbu bites
paveic stropā pilnīgā tumsā un kā sadalīti pie-
nākumi saimē. 

Februāra beigās mūsu biškopjiem ir satrau-
kuma pilnas dienas: pārbaudīt, kā bišu saimes ir
pārziemojušas. Un tad jau drīz sāksies īstā dar-
ba sezona.

Medus ņemšanas laikā vismaz 2 nedēļas
Valentīna un Vladimirs ik dienas iet uz dravu kā
uz darbu,  pusdienlaikam atvēlot vien īsu mir-
kli. Dienā vidēji  60 – 80 litri medus tiek izņemti.
Tas ir ražas laiks. Bet, lai līdz tam nonāktu, čak-
li strādā gan bites, gan dravnieki.

Un izrādās, ka iesākt no nulles var arī pensi-
jas gados. 

– Mums visu gadu ir par ko domāt un ko da-
rīt. Nepaliek laika garlaicībai vai drūmām domām,
– tā Valentīna.

Apskatot tikai daļu no biškopībā nepiecieša-
mā aprīkojuma un tikai noklausoties stāstu par
dažiem darbiem dravā un medus pārstrādē, sa-
proti, ka medus cena tirgū patiesībā varētu būt
vēl lielāka.

Vanda Žulina,
korespondente

Biškopība iesāk jaunu posmu
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Ludzas svarcēlāji – sacensībās
Daugavpilī

Janvāra beigās Ludzas novada svarcelšanas nodaļas audzēkņi pie-
dalījās starptautiskās sacensībās – Petrova kausa izcīņā, kas notika
Daugavpilī. Uz sacensībām bija ieradušies ap 100 svarcēlāji no Latvijas
un Lietuvas.

Meiteņu konkurencē kopvērtējumā labākā bija mūsu Linda Sprūža.
Svara kategorijā līdz 50 kg zelta medaļu izcīnīja Vlads Prokofjevs.

Mūsējiem izdevās izcīnīt četras bronzas medaļas: kategorijā  līdz 45
kg – Vitālijs Petrovs;  līdz 56 kg – Ēriks Filipčenko; līdz 77 kg – Raivis
Matvejevs;  līdz 85 kg  – Gunārs Krievāns.

Vanda  Žulina

Hokeja turnīrā uzvar kaimiņi

11. februārī Ludzas pilsētas slidotavā virmoja hokeja kaislības. Te no-
risinājās Ludzas novada atklātais hokeja turnīrs, kas sākotnēji bija plānots
21. janvārī, bet atkušņa dēļ tika pārcelts. Šoreiz laika apstākļi nepievīla. 

Par uzvaru sacentās piecas komandas, kaut bija pieteikušās sešas.
Baltinavas hokejisti neatbrauca.

Sīvā cīņā (bullīšos, rezultāts pamatlaikā – 1:1) pirmo vietu izcīnī-
ja rēzeknieši – komanda Valters & GR. Sudrabs – Cirmas komandai,
bet trešajā vietā “Latgols”, kurā spēlēja Ludzas jaunieši.

Sacensībās vēl piedalījās komanda “Old Stars” – pieredzes bagā-
tie Ludzas hokejisti – un Rēzeknes novada Ozolaines komanda “Ritiņi”.

Vanda Žulina

LHF kausa izcīņā triumfē
ogrēnieši un handbolistes 

no Stopiņiem
Janvāra beigās Ludzā norisinājās Latvijas Handbola federācijas kau-

sa izcīņa, kurā tikās Latvijas labākās rokasbumbas komandas: 4 vīriešu
un 4 sieviešu komandas.

Par Latvijas Handbola federācijas kausa izcīņas uzvarētājiem 29.
janvārī kļuva „Ogre/Miandum“ handbolisti, kas Ludzā pārspēja vie-
tējo „Latgolu“. Savukārt sievietēm kausu izcīnīja Stopiņu NHK. Ogrēnieši
ieguva 1000 eiro balvu, Stopiņu komanda – 500 eiro balvu.

Par LHF kausa rezultatīvākajiem spēlētājiem kļuva Austris Tuminskis
(Latgols) vīriešiem un Dinija Purviņa (REIR Dobele) sievietēm. Abi
guva pa 18 vārtiem. Savukārt par turnīra vērtīgākajiem spēlētājiem tika
atzīti Andris Molotanovs (Ogre/Miandum) un Ivita Asare (Stopiņu NHK). 

Vīriešiem sācies handbola
čempionāta otrais posms

SynotTip handbola Virslīgas čempionātā otrajā posmā komandas pēc
nolikuma sadalītas divos četriniekos – spēcīgāko četriniekā startē četras
labākās Latvijas komandas pēc pirmo divu apļu rezultātiem (Dobeles
„Tenax“, „Celtnieks Rīga“, Ludzas „Latgols“ un „Ogre/Miandum“), sa-
vukārt otrajā četriniekā piedalījās pārējās četras komandas (Vaiņode,
MSĢ/LAT-98, „Jūrmalas Sports“ un ASK/LSPA). Pirmajos divos apļos
nopelnītie punkti savstarpējās spēlēs līdzi nenāk, bet katrai komandai tiek
noteikti sākuma punkti atkarībā no pirmajā posmā izcīnītās vietas. Attiecīgi,
katra četrinieka pirmā komanda otro posmu uzsāk ar četriem punktiem,
otrā komanda ar trim, trešā ar diviem, bet ceturtā komanda ar vienu pun-
ktu. Pirmā četrinieka divas labākās komandas pēc otrā posma nodroši-
nās vietu pusfinālā, bet trešā un ceturtā vieta spēkosies ar otrā četrinie-
ka divām labākajām komandām ceturtdaļfinālā (ja divniekā būs MSĢ/LAT-
98, ceturtdaļfinālā spēkosies otrā četrinieka trešā vieta, ja MSĢ/LAT-98
Latvijas čempionātā piedalās bez vietas izcīnīšanas tiesībām). 

Garantētie punkti, uzsākot otro posmu:
Pirmais četrinieks: Tenax 4, Celtnieks 3, Latgols 2, Ogre/Miandum 1.

Otrais četrinieks: Vaiņode 4, MSĢ/LAT-98 3, Jūrmalas Sports 2,
ASK/LSPA 1. Ludzas „Latgols“ Latvijas čempionātā ar panākumu sāka
turnīra otro posmu: 12. februārī izbraukumā ar 33:26 “Latgols” pār-
spēja „Ogre/Miandum“. 18. februārī spēle ar Dobeles Tenax Ludzā no-
slēdzās ar „Latgols“ zaudējumu 31:28.

“Latgols” turpmākās spēles čempionātā:
25. februārī 13.00 Ludzā – ar Celtnieks Rīga,
11. martā 15.00 Ludzā – ar HK Ogre/Miandum,
17. martā 20.00 Rīgā – ar Celtnieks Rīga,
18. martā 17.00 Dobelē – ar Dobeles Tenax.

Pēc Latvijas Handbola federācijas informācijas sagatavoja 
Ērika Bondarenko, pašvaldības sabiedrisko attiecību speciāliste

SPORTS SKOLU DZĪVE

Fizikas olimpiāde 9. – 12. klašu 
skolēniem

Visvairāk dalībnieku – 17 – bija 9. klasē. Ludzas
novadu pārstāvēja 3 skolēni: 1 no Ludzas 2. vidus-
skolas, 2 – no Pildas pamatskolas. Ludzas 2. vsk. skol-
niece Ērika KAIROVA ieguva Atzinību (skol. Olga
Petrova). Vairāk dalībnieku un godalgoto vietu ie-
guvēju Zilupes un Kārsavas vidusskolās.

10. klasē savas zināšanas pārbaudīja 15 jaunie fi-
ziķi. To skaitā – 3 LPĢ un 1 Ludzas 2. vsk. skolēns.
Atzinība – Uģim UZULNIEKAM no LPĢ (skol.
Veronika Putāne) un Nikai STEIMAKOVAI no
Ludzas 2. vsk. (skol. Olga Petrova).

11. klasē bija 9 dalībnieki, t.sk. 4 no Ludzas sko-
lām. II vietu ieguva Vladislavs TEREHOVS, III –
Ksenija JAKUŠENKO: abi O. Petrovas audzēkņi no
Ludzas 2. vsk. Atzinība – Ēriks OŠČENKOVS no
LPĢ (skol. V. Putāne).

12. klasē olimpiādes uzdevumus risināja 7 sko-
lēni. III vietā – Aigars LUCKĀNS no LPĢ (skol. V.
Putāne). Atzinība – Vadims JEGOROVS no Ludzas
2. vsk. (skol. O. Petrova).

Latviešu valodas olimpiāde 8. – 9. klasē

8. klasē sacentās 19, Ludzas novadu pārstāvēja 10
skolēni. I vietā – Agnese MAŠŅIKOVA un  Agnese

GREITĀNE no LPĢ (skol. Dagmāra Boicova). II vie-
tā – Albīne HLOPŅICKA no LPĢ (skol. Līga
Arcihoviča). III vietā – Emīlija MATVEJEVA no
Pildas pamatsk. (skol. Rita Beļavska).

9. klasē – 13 dalībnieki, mūsu novadu pārstāvē-
ja 6. I vietā – Arnita BLEIVE no LPĢ (skol. L.
Arcihoviča). III vietā – Lolita MIKIJANSKA no Pildas
pamatsk. (skol. R. Beļavska).

Matemātikas olimpiāde 9. – 12. klasēm

9. klasē uzdevumus risināja tikai 5 matemātiķi, t.sk.
2 no Ludzas. III vietā – Deniss ZINOVJEVS no
Ludzas 2. vsk. (skol. Lilija Fiļimonova). Atzinību sa-
ņēma Daniels PODOLECS no LPĢ (skol. Ilmāra
Kricka).

10. klasē – 16 dalībnieki, Ludzas novadu pārstā-
vēja 9 LPĢ un 1 Ludzas 2. vsk. skolēni. I vietā –Nika
STEIMAKOVA no Ludzas 2. vsk. (skol. Lilija
Fiļimonova). Atzinība – Aija BORODUĻINA, Guntis
PETROVSKIS no LPĢ (skol. Ingūna Barkāne). 

11. klasē – 7 dalībnieki. No Ludzas – 2. godalgoto
vietu novadam nav.

12. klasē – 4 dalībnieki, t.sk. 2 no LPĢ. III vietā
– Vadims DUKŠTS (skol. Inese Gorbunova).

Pēc Izglītības, kultūras un sporta pārvaldes 
ziņām sagatavoja Vanda ŽULINA

Ludzas novada skolēnu panākumi
starpnovadu  mācību priekšmetu

olimpiādēs

Ludzas novada Bērnu un jauniešu centrā 
25. – 26. februārī

tiek organizētas apmācības Ludzas novada jauniešiem
“Komandas saliedēšana”.

Apmācību laikā notiks darbs grupās, praktiskie uzdevumi un diskusijas. 
Sīkāka informācija Ludzas novada BJC.

“Satiksimies februāra pirmajā sestdienā  plkst. 18.00
savā skolā!”

Šis aicinājums Ludzas 2. vidusskolas absol-
ventiem ir spēkā jau ilgus gadus. Absolventu sa-
lidojuma tradīcija, tā norises vieta un laiks ne-
tiek mainīta. Šogad salidojums bija īpašs, jo vel-
tīts skolas pastāvēšanas 100 gadu jubilejai. Tas
ievadīja  jubilejas pasākumu ciklu, kas noslēg-
sies šā gada decembrī,

Uz tikšanos skolā bija ieradušies ap 200 bijušie
skolas audzēkņi. Visvecākie svētku dalībnieki  sko-
lu beiguši pirms 61 gada, jaunākie absolventi vēl pa-
gājušajā gadā bija skolēni.  Uz satikšanos bija at-
braukuši ludzānieši, kas tagad dzīvo  ne tikai citās
Latvijas pilsētās, bet arī Lielbritānijā, Norvēģijā.

Sarīkojumu vadīja pērnā gada absolvents Ņikita

Lapšovs un 10. klases skolniece Nika Steimakova.
Ar lielu atsaucību tika sagaidīti 2,. 6. un 7. klases sa-
gatavotie muzikālie priekšnesumi. Svinīgi izskanē-
ja Tsiras Tolordavas dziedātā Latvijas himna. Balles
noskaņās ievadīja sporta deju pāris, Latvijas čempioni
savā grupā Alens Pudāns un Jūlija Rizina.

Jubilejas gadu izlaiduma klases bija pulcējušās kup-
lā skaitā. Ar pateicību un nostalģiju viņi atcerējās sa-
vus skolas gadus un godināja pedagogus.

Skolas direktore  Zinaīda Buliga aicināja vecāko
jubilejas gadu absolventus iededzināt sveces svētku
svečturī. 

Absolventi ierakstīja savus vēlējumus skolas ot-
rās simtgades audzēkņiem.  

Svētku mirkļus  varat apskatīt fotogalerijā.
Vanda Žulina

Tiekas Ludzas 2. vidusskolas 
absolventi
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Aicinām novada iedzīvotājus piedalīties avīzes veidošanā –
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publicēta pašvaldības mājaslapā internetā www.ludza.lv

Ar labu vārdu sauli projām vadi,
Ar labu vārdu rītam pretī ej;
Un visi tavi nodzīvotie gadi

Kā labi vārdi skanēs pasaulei.
K. Kalnietis

Sirsnīgi sveicam skaistās dzīves jubilejās ikvienu novadnieku,
kuram šūpuļsvētki ir februārī! Bet jo īpaši sveicieni jums, mūsu
cienījamie sirmgalvji:

Antoņina Strupule Ludzā,
Olga Mihailova Ludzā,
Jevdokija Platonova Ludzā,
Eduards Daliba Ludzā,
Marija Jaščenkova Ludzā,
Jeļena Ivuļonoka Ludzā,
Marija Prokofjeva, Nirzas pagastā,
Anna Birska Briģu pagastā,
Helēna Valaine Ludzā,
Sofija Averčenko Ludzā,
Veronika Aleksandrovičiene Ludzā,
Leonide Silinika Ludzā,
Raisa Lopatjuka Ludzā,
Vladimirs Romanovskis Ludzā,
Vilhelmīna Šķirmante Ludzā,
Valentīna Narele Ludzā,
Anna Lazareva, Istras pagastā.

Lai stipra veselība un mīlestības caurstrāvoti
turpmākie dzīves gadi!

Ludzas novada pašvaldība

Sestdien, 11. februārī,  Malnavas
muižas zālē notika folkloras kopu un
etnogrāfisko ansambļu skate. Latvijas
Nacionālā kultūras centra ekspertu ko-
misija vērtēja kolektīvu sniegumu, ga-
tavojoties starptautiskajam folkloras
festivālam „Baltica 2018”. Skates tēma
– “Jāņi. Ziedēšana”. Katrs kolektīvs bija
sagatavojis 10 minūšu garu program-
mu. Skates norisi vadīja Agnese Medne.

Piedalījās 15 folkloras kopas no
Ciblas, Ludzas, Kārsavas novada un
Baltinavas. Visi ir tradīcijām bagāti ko-
lektīvi.  Jauni nav izveidojušies.
Ludzas novadu pārstāvēja folkloras kopa „Isnauda”
(vad. Ināra Mikijanska - Jakupāne), Ņukšu
„Rīkšova” (Ilona Poikāne), Ludzas TN „Dzeipori”
(Karīna Demko - Senkāne) un Raipoles etnogrā-
fiskais ansamblis (Anita Klovāne).

Lielākā daļa dziedāja vasaras saulgriežu dziesmas,
un katra kolektīva programma bija atšķirīga, īpaša. 

Ekspertu komisija savu vērtējumu paziņos pēc 15.
maija, kad būs noklausījušies visus mūsu valsts ko-
lektīvus.

Vanda Žulina, korespondente

Folkloras skatē – 
četri Ludzas novada kolektīvi

Tautā bieži ir dzirdēts teiciens – nevis kaķis dzī-
vo pie mums, bet gan mēs dzīvojam pie kaķa. Ja kāds
vēl par to šaubās, tad komēdijā „Mana kaķa die-
nasgrāmata” par to neatstās ne mazākās šaubas. Izrādē
rotaļīgā un asprātīgā veidā tiks apspēlēta saimnieku
dzīve, tikai no kaķa redzējuma. Dažādas dzīves si-
tuācijas, kas pirmajā mirklī līdzinās rutīnai, iegūst
pilnīgi jaunu kvalitāti, ja uz to visu paskatās ar „īs-
tenā mājas saimnieka acīm”.  Pikanti, smieklīgi, rei-
zēm pat ar nelielu rupjības un cinisma devu tiks pa-
rādīts viss, ko jūsu neatkarīgais mīlulis domā par jums.

Aktieris Jānis Jarāns saka: – Pārsmiesieties uzzinot,
ko patiesībā tavs četrkājainais mīlulis domā par tevi.

Izrāde Ludzas Tautas namā notiks 31. martā plkst. 18.00.
Biļešu cenas:
pērkot februārī – 5 eiro (kase strādā katru darb-

dienas vakaru no plkst. 17.00 līdz 18.00),

pērkot martā – 7 eiro (kase strādās pirmdienās un
trešdienās no plkst. 17.00 līdz 18.00). 

Valentīna Razumovska, 

Jānis Jarāns  izrādē 
“Mana kaķa dienasgrāmata”

Pēc daudzu iedzīvotāju lūguma, 24. februārī plksst.
17.30 Ludzas Tautas namā atkārtoti tiks demonstrēta
filma „Melānijas hronika“. Biļetes cena – 2 eiro.

Filma ir patiess vēstījums par cilvēcības brīnumu,
gara plašumu un ciešanu pilnajiem likteņiem Latvijas
nācijas lielākajā traģēdijā. Tas ir stāsts par latviešu
sievietēm, kurām bija jācieš, jāizdzīvo un jāpārdzī-
vo, lai vēlāk dzīvotu Latvija. Saglabāt cerību, saglabāt
tādu cilvēku sevī, kurš ir stiprāks par badu, aukstu-
mu, nežēlību, pat par nāvi, un ir spējīgs uzņemties
atbildību par līdzcilvēku, palīdzēt citiem, – tāds ir
Melānijas Vanagas pašas, viņas atmiņu un arī šī ki-
nofilmas par Melāniju Vanagu apliecinājums gaiša-
jam pasaulē, gaišumam katrā no mums.

Vēl un vēl varēsim baudīt mūsu novadnieka, nu
jau aktiera Edvīna Mekša izjusto un patieso tēloju-
mu, iejūtoties Melānijas dēla tēlā.

Valentīna Razumovska, 
Ludzas TN direktore 

Filma „Melānijas hronika“ – 
atkal Ludzā

Latvijas Nacionālās bibliotēkas Atbalsta bied-
rība (Biedrība) aicina lasītājus pieteikt bibliote-
kārus balvai „Pagasta bibliotekārs – gaismas ne-
sējs“. Līdz 10. martam Biedrība gaidīs vēstules

un stāstus par pagastu bibliotekāriem, kas ir pa-
šaizliedzīgi, radoši, aktīvi, entuziasma pilni savā
darbā un neaizstājami savā pagastā.

Pieteikuma vēstules un fotogrāfijas sūtāmas uz gais-
ma@gaisma.lv vai LNB Atbalsta biedrībai,
Mūkusalas ielā 3, Rīgā, LV1048.

Konkurss norisināsies desmito reizi. Katru gadu
tiek apbalvoti četri bibliotekāri – viens no katra
Latvijas reģiona: Kurzemes, Latgales, Vidzemes,
Zemgales.

Konkurss “Pagasta bibliotekārs – gaismas nesējs”
ir īpaši Latvijas mazo gaismas piļu darbiniekiem vel-
tīts pasākums, lai novērtētu viņu darbu un veikumu
savā pagastā un pievērstu visas Latvijas uzmanību
pozitīviem, iedvesmojošiem notikumiem reģionus.
Tā ir lasītāju balva un atzinība saviem bibliotekāriem.

Meklē „Gaismas nesējus“ 
Latvijas pagastos

Afiša
Cirmas bibliotēkā

11. martā plkst. 17.00 – koncerts “Jums, mīļās sievietes!”.
Plkst. 19.00 – deju vakars pagasta pārvaldes zālē.

Pildas Tautas namā

10. martā plkst. 21.00 – balle “Tavam pavasara priekam”
(spēlēs Jana, būs pieejami galdiņi).
26. martā plkst. 14.00 – VII starpnovadu amatierteātru 
skeču parāde “Smejies vesels!”

Pureņu bibliotēkā

4. martā plkst. 10.00 – radošā darbnīca pagasta bērniem
un jauniešiem “Dāvana māmiņai 8. marta svētkos”.

Rundēnu Tautas namā

8. martā plkst. 14.00 – koncerts.
14. martā plkst. 16.30 – izstāde “Mans mājdzīvnieks”.

Ludzas muzejā februārī
l Līdz 22. februārim skatāma biedrības „Kroma kolna 

bruoliste“ viduslaiku priekšmetu atdarinājumu izstāde.
l Izstāde, kas veltīta mūsu novadniekam – izcilajam 

keramikas meistaram Antonam Šmulānam.

23. februārī plkst. 15.00 Ludzas Novadpētniecības muzejā no-
tiks Dž. Gavares gleznu izstādes “Sieviete – daba, sieviete – zieds”
atklāšana.

Džeina Gavare par sevi raksta: – Esmu dziesminiece. Tā ir mana
svarīgākā gara izteiksme. Bet garam ir tāda neredzama pāreja citās
izteiksmēs, šoreiz es stāstīšu caur gleznām. Tas ir līdzīgi kā ar dzies-
mas rakstīšanu, kad sirdī ienāk doma, bet doma jāpārvērš īstenībā.
Bet starp domu un īstenību ir iztēle, tēlojums – tas, ko jūs ieraudzī-
siet gleznās. Mana izglītība ir saistīta ar muzikālo pasauli, bet ir tā,
ka arī mūziku es redzu, ne tikai dzirdu, tāpēc abas šīs mākslas vien-
mēr ir gājušas paralēlus ceļus. Jau no skolas laikiem rakstu dzeju.
Mākslā tiecos pēc augstākā, pēc morāles, pēc vērtībām, lai darbi, ko
radu liek atcerēties par to kādam, kas to ir piemirsis. Daudziem tē-
lojumiem iedvesmotāji ir bērni. Strādājot Preiļu Brīvajā skolā, mums
visiem kopā rodas idejas. Radīt ir skaisti, radīt ir visas cilvēce uz-
devums un visa sākums ir bērnība. Tāpat kā man viss sākās ar ie-
spaidiem no bērnības – pirmās dziesmas, pirmie dzejoļi, pirmie zī-
mējumi. Iespaidot pasauli uz labu, – tāds ir mans uzdevums.
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Подготовлены и разосланы налогоплатель-
щикам платежные уведомления по налогу на не-
движимое имущество. Многие налогоплатель-
щикиспешатсразужеоплатитьналогналичными
денежными средствами, и на втором этаже, где
находитсякассасамоуправления, образуютсяоче-
реди. Напоминаем, что налог можно оплатить и
кассах волостных самоуправлений и в элек-
тронной форме в интернет-банке. 

Экономист по налогам самоуправления
Лудзенского края Вия ЛАЙЗАНЕ информирует
об актуальных вопросах в связи с этим налогом.

Рассчитан налог на 2017 год на недвижимое иму-
щество, находящееся на административной терри-
тории Лудзенского края. В соответствии со сроками,
указаннымив законе«О налогенанедвижимуюсобст-
венность» (далее – Закон) – до 15 февраля такса-
ционного года платежные уведомления разосланы
налогоплательщикам или доверенным лицам по ука-
занному адресу.

Если налогоплательщик или его доверенное
лицо (если о таком сообщено в самоуправление)
до 15 февраля таксационного года не получил пла-
тежное уведомление, его обязанность в течение
месяца проинформировать об этом самоуправление
в письменном виде.

Если налогоплательщик не задекларировал место
жительства в установленном законом порядке и не
сообщил налоговой администрации адрес, по кото-
рому с ним можно связаться, платежное уведомле-
ниео налогенепосылается, однакорасчетналогавсту-
пает в силу 22 марта текущего налогового года.

Платежное извещение является административ-
ным актом, который при отправке по почте не нуж-
но оформлять как заказное письмо.

В соответствии со ст. 10 Закона и ст. 79, ч. 1
Административно-процессуальногозакона платежное
уведомление может быть оспорено в месячный срок
со дня его вступления в силу.

Ст. 70, ч. 1Административно-процессуальногоза-
конаопределяет, чтоадминистративныйактвступает
в силу с момента, когда он сообщен адресату. 

В ст. 9, ч.2 Закона об уведомлениях определяет,
еслидокументотосланпоэлектроннойпочте, адресат
считается уведомленным на второй рабочий день,
после того, как было отослано уведомление.

Ст.9 , ч.1 и 2 Закона определяет, что налогопла-

тельщик отвечает за полную оплату налога в уста-
новленный срок.

В соответствии со ст. 23.1 ч. 2 «Закона о налогах
и пошлинах», днем уплаты налога считается день,
когда в бюджет государства или самоуправления по-
ступил платеж..

В ст. 29. ч. 2. «Закона о налогах и пошлинах» ука-
зано, что за просрочкууплатыналогови пошлин пла-
тельщику рассчитывается пеня 0,05% от неупла-
ченного в срок основного долга за каждый просро-
ченный день, если законом о конкретном налоге не
предусмотрены иные размеры пени. 

Порядок применения закона «О налоге на не-
движимую собственность» в соответствии с прави-
лами КМ № 495 от 20.06.2006:

Ст. 42.1. если налог оплачивается за несколько
объектов недвижимости, сумма оплаченного на-
лога делится пропорционально между отдельны-
ми объектами в порядке, определенном правила-
ми КМ № 149 Порядок, в котором текущие нало-
говые платежи и просроченные налоговые платежи
зачисляются в бюджет»;

Ст. 42.2., если налог оплачивают раз в год, его не-
обходимо оплатить до срока первого платежа так-
сационного года, указанного в ст.6 ч.3.

В соответствии со ст. 26 «Закона о налогах и по-
шлинах» Налоговые платежи, которые не уплаче-
ны в установленный законами и другими норма-
тивными актами срок, и связанное с этим увеличе-
ниеосновногодолгаи пени, а такжесвязанныес взыс-
канием в бесспорном порядке просроченных нало-
говых платежей расходы, налоговая администрация
взыскивает в бесспорном порядке.

В соответствии со ст. 10 «Закона о налогах и по-
шлинах» налогоплательщик имеет право запраши-
вать возврат или направление на покрытие очеред-
ных платежей налогов переплаченной суммы нало-
га в течение трех лет после установленного кон-
кретным налоговым законом срока уплаты.

Напоминаем, что на порталах www.epakalpojumi.
и www.latvija.lv можно:

Получить информацию об оплачиваемом налоге
и оплатить его;

Подать заявку на получение платежных уведом-
лений  по электронной почте;

Получать напоминания о сроках оплаты налога;
Оплачивать налог на недвижимость за другое лицо.

Началом празднования столетия Латвии можно
считать мероприятия государственного значения, ко-
торые в конце апреля и начале мая пройдут в Резекне
и Даугавпилсе. Будет отмечаться столетие истори-
ческого Конгресса латышей Латгалии, подчеркивая,
что это событие имеет огромное значение в процессе
создания единого Латвийского государства.

Что же произошло тогда 26 и 27 апреля 1917 года в
Резекне (по новому стилю – 9 и 10 мая)?

В кинотеатре «Диана» г. Резекне на Конгрессе
латышей Латгалии присутствовало 232 делегата из
Резекненского, Лудзенского и Даугавпилсского уездов,
представители латгальцев из Москвы и Петербурга, де-
легаты от стрелков. Было приглашено 118 гостей. 

Основной вопрос – возможность самим определить
дальнейшую судьбу Латгалии. 

Существовало три пути: остаться в составе
Витебской губернии; создать автономию Латгалии; при-
соединиться к латышам Курземе и Латгале в объеди-
ненной Латвии. 

Руководил конгрессом Францис Трасунс. Мнения
были различными. Язепс Ранцанс подчеркнул, что
объединение с остальными латышами принесет очень
хорошие плоды. Зигфридс Анна Мейеровицс: – Мы все
единый народ. Сомнения по поводу целесообразности

объединения высказал Францис Кемпс. Удастся ли со-
хранить свой язык, традиции, идентичность? Не най-
дя поддержки, Ф. Кемпс вместе со своими едино-
мышленниками покинул конгресс.

Голосование состоялось на следующий день. За объ-
единение с латышами Курземе и Видземе проголосо-
вали 182 депутата, воздержался один.

Это решение имеет историческое значение для всех
краев будущего Латвийского государства. Конгресс ре-

шил, что латыши Курземе, Видземе и Витебской гу-
бернии – единый народ. Латгалия отделяется от
Витебской губернии.

Латгалия в то же время оставляет за собой право на
решение своих хозяйственных, языковых, религиозных
вопросов, а также вопросов, связанных со школьным
образованием. 

Это решение конгресса важный шаг на пути к соз-
данию независимого Латвийского государства, на пути
к провозглашению государства 18 ноября 1918 года.

Празднуя столетие конгресса, этой весной со-
стоится IV 

Всемирная конференция латгальцев. В Резекне будет
открыт памятник, на котором будут высечены слова
Райниса: – И Курземе, и Видземе, и Латгале наша. 

В конце года проходила IX Международная конфе-
ренция, посвященная 140 – летнему юбилею Франциса
Кемпа. Личность Ф. Кемпа много значит для Латгалии,
его вклад в историю заслуживает исследования.  

Весна этого года дает нам возможность вникнуть в
историю Латгалии и Латвии.

Будем следить за планом мероприятий и участвовать
в них!

Подготовила Ванда Жулина

Конгресс латышей Латгалии 100 лет назад 
определил будущее Латвии

Налогоплательщики начинают
оплачивать Налог на недвижимое

имущество на 2017 год

24 февраля в 10.00
в Лудзенском народном доме –

КРУГЫЙ СТОЛ
«Возможности для сениоров 

в самоуправлении».

В ходе диалога самоуправление намерено узнать пожелания
пенсионеров, а также проинформировать об услугах, 

которые предоставляет Социальная служба
и другие учреждения самоуправления.Лудзенского края.

Получите ответы на интересующие 
Вас вопросы в прямом эфире!

21 февраля в 18:45 в прямом эфире Re:TV
председатель Думы Лудзенского края Алина Генделе 

и руководитель отдела образования,
культуры и спорта Сармите Гутане

ответит на Ваши вопросы.
Вопросы можете задавать во время транслирования 

передачи по телефону 64622859 или прислать заранее на
электронную почту lrt.zinas@lrtv.lv или

svetlana.rimsa@ludzaspils.lv.  
Внимание! Трансляция Re:TV в прямом эфире доступна

только абонентам наземного телевидения. 

28 февраля в 16.00 здании 
ООО “Ludzas apsaimniekotājs” 

председатель краевой думы Алина ГЕНДЕЛЕ 
и руководитель ООО “Ludzas apsaimniekotājs” 

Андрис ЛИПАЦИС
приглашает на встречу по вопросам ведения

Хозяйства в многоквартирных домах.
Место встречи – кабинет руководителя 

ООО “Ludzas apsaimniekotājs”.

В детсадах летом – 
месяц отпуска

И нынче летом дошкольные учреждения г. Лудза будут
закрыты на один месяц – на период отпуска персонала. 

Решением Лудзенской краевой думы 
26 января был утвержден график: 

детсад “Namiņš” (нр.3 «Теремок») будут закрыт в июне, 
а “Rūķītis” un “Pasaciņa” (нр. 4) – в июле.
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26 января состоялось очередное заседание думы
Лудзенского края, депутаты рассмотрели 46 вопросов
повестки дня.  На этом заседании были приняты ре-
шения в различных сферах деятельности  само-
управления.

Председатель думы предоставила доклад об ис-
полнении бюджета самоуправления Лудзенского края
на 2016 год, который депутаты приняли к сведению.

Утвержден бюджет
На заседании единогласно был принят бюджет са-

моуправления Лудзенского края на этот год (утвержде-
ны Обязывающие правила самоуправления Лудзенского
края № 1 «О бюджете самоуправления Лудзенского края
на 2017 год»). 

Утвержден основной бюджет самоуправления
Лудзенского края: доходы планируются в размере 11 990
113 евро и расходы в размере 11 747 372 евро.

Специальный бюджет самоуправления (не включая
пожертвования и дары) утвержден: доходы плани-
руются в размере 558 188 евро и расходы в размере
615 572 евро.

Утвержден специальный бюджет пожертвований са-
моуправления: общая сумма расходов 3 606 eврo.

Исполнительному директору самоуправления
Лудзенского края поручено до 8 февраля утвердить бюд-
жетную программу учреждений бюджета самоуправ-
ления, подпрограмму и  смету расходов на реализацию
мероприятий.

Утверждена программа автодорог самоуправления
Лудзенского края на 2017 год.

Также утверждена программа расходования средств
целевой дотации на содержание улиц и  автодорог на 3 года.

Подробнее с бюджетом самоуправления  Лудзенского
края на 2017 год, пояснительной запиской, и докладом пред-
седателя думы Лудзенского края о проекте бюджета са-
моуправления Лудзенского края на 2017 год можно озна-
комиться на домашней странице самоуправления www.lud-
za.lv (раздел Самоуправление – Бюджет). 

Об оплате труда педагогов и руководства школ
Дума приняла решение о распределении целевой до-

тации на оплату труда педагогических работников и обя-
зательных взносах государственного социального стра-
хования с января по август. На оплату труда педагогов об-
разовательных учреждений основного, всеобщего среднего
образования – 1 180 600 eврo; на оплату труда педагогов
дополнительного образования (образование по интересам)
и  на частичную оплату труда педегогов спортивной шко-
лы и соответствующие взносы – 58 115 eврo;  на оплату
труда педагогов, обучающих 5 - 6 –летних детей и взно-
сы  – 69 992 eврo. 

Дума приняла решение выделить софинансирование са-
моуправления на обеспечениее деятельности образова-
тельных учреждений всеобщего среднего образования и
образования по интересам  с января по август 2017 года.  

Дума утвердила ставки должностного оклада  руково-
дителей образовательных учреждений, их заместителей
и методистов в месяц на период с января по август.     

В рамках государственной целевой дотации принято ре-
шение об утверждении месячной  ставки оплаты труда пе-
дагогов Спортивной школы Лудзенского края образова-
тельной программы  профессионального направления в
размере 790,00 евро (на весь период 2017 года).         

Утверждена оплата услуг
Утверждены затраты на взаиморасчеты за услуги, ока-

занные образовательными учреждениями самоуправ-
ления Лудзенского края, а также другими учреждениями
и структурными единицами самоуправления Лудзенского
края на 2017 год.  

Дума утвердила нормативные затраты на содержание
одного жильца Центра социального ухода Лудзенского
края «Лудза» на 2017 год в размере 509.84 eврo в ме-
сяц. Если постояльцы  или их родственники оплачивают
содержание в полном объеме, полагаются льготы в раз-
мере 10 %. Утверждены затраты на взаиморасчеты за
пребывание одного жильца в Центре социального ухо-
да «Лудза» на 2017 год – 396.36 eврo  в месяц.

Кроме того дума приняла решение утвердить плату
в размере 20.26 евро плюс НДС  за пребывание в вы-
трезвителе каждого лица, доставленного на вытрезвление.
(с 01.02.2017)  

Определена плата за использование территории
Лудзенского краеведческого музея и определена стоимость
платных услуг Большой Лудзенской синагоги. 

Лимит на рыбную ловлю  и права аренды
Дума рассмотрела заявление юридического лица о вы-

делении лимита на коммерческую ловлю рыбы в озерах
Цирмас и Зейлю на 2017 год и приняла решение выделить
предприятию лимит: на озере Цирмас, используя 5 мерёж
для угрей (длина до 30 м), определена арендная плата –
71,15 евро; на озере Зейлю, используя 3 рыболовные сети

длиной 75 м, определена арендная плата – 42,75 евро. 
Несколько частных лиц обратились в думу  с заявле-

нием о предоставлении права аренды на промышленную
ловлю рыбы для личного потребления в 2017 г..

На озере Пилдас права аренды предоставлены одному
лицу, выделен лимит на 2017 год – 1 мережа, определе-
на арендная плата – 9.96 eврo; на озере Шкяунес - одно-
му частному лицу; на озере Сойду – трем частным лицам;
на озере Крижуту– четырем частным лицам. Каждому лицу
выделен лимит – 1 рыболовная сеть длиной 30 м.
Определена арендная плата – 17,10 eврo и 8,55 eврo.

Было рассмотрено заявление юридического лица о пре-
доставлении права аренды на промышленную ловлю рыбы
и выделении лимита на промышленную ловлю рыбы для
коммерческих целей на озере Большое Курмас, Малое
Курмас и Рогайжу. Принято решение удовлетворить про-
сьбу и выделить лимит на коммерческую ловлю рыбы на
2017 год – используя рыболовные сети длиной 250 м, 180
м un 75 м соответственно. Арендная плата (соответственно):
142.50 евро, 102.60 евро и 42.75 евро.

Некое частное лицо обратилось в думу с заявлением о
предоставлении права аренды на промышленную ловлю
рыбы для личного потребления на озере Пилдас. В связи
с тем, что на момент  рассмотрения заявления весь лимит
был исчерпан, дума приняла решение отказать.  
Уменьшен Налог на недвижимость для предприятий

В соответствии с пунктом 2.1.4.3. обязывающих пра-
вил № 5 «О льготах по налогу на недвижимость в
Лудзенском крае» самоуправления Лудзенского края от 24
февраля 2014 года  – юридическому лицу, основной дея-
тельностью которого является производство и промыш-
ленность, в чьей собственности есть здания, которые ис-
пользуются для обеспечения производственного процес-
са и в предыдущий таксационный год  на предприятии было
постоянно трудоустроено  более 20 работников, место жи-
тельства этих работников было задекларировано на ад-
министративной территории самоуправления Лудзенского
края и средний уровень заработной платы на предприя-
тии за предыдущий отчетный год не был ниже минимальной
заработной платы, установленной государством – предо-
ставляются льготы по Налогу на недвижимость  за здания
в размере 90% от суммы , начисленной за очередной так-
сационный год.

На заседании думы принято решение трем предприя-
тиям предоставить льготы по Налогу на недвижимость в
размере 90%  за здания.

В свою очередь Налог на недвижимость за землю, ко-
торая используется для производства сельскохозяйствен-
ной продукции, снизить в 2017 году  на 50% двум коопе-
ративным обществам в Пилдской волости и Рунденской
волости.
Предоставлено софинансирование самоуправления

На заседании думы принято решение о выделении со-
финансирования в размере 150 евро самоуправления об-
ществам и религиозным организациям:

* Лудзенскому римско-католическому приходу – для ор-
ганизации Латгальского католического межприходского ме-
роприятия для детей и молодежи;

* обществу «KIRA» –  для организации открытого ме-
роприятия «Постановка цели. Мастер-класс», которое со-
стоится 22 февраля в ЦДЮ, мероприятие проведет Эдгарс
Унталс, руководитель компании „Coaching and Consulting
Group“ , коуч, бизнес-тренер;

* Лудзенскому обществу диабетиков – на мероприятие
для проверки здоровья (для приобретения тест-полосок
для измерения уровня сахара и холестерина).

Самоуправление Лудзенского рассмотрело просьбу
РайпольскогоРимско-католического Св. Иоанна Крестителя
прихода выделить софинансирование на проект «Установка
портативного инфракрасного обогревателя в Райпольской
Римской католической церкви Св. Иоанна Крестителя» в
размере 2269 eврo. Дума приняла решение выделить для
этой цели софинансирование в размере 567,25 eвро.

Принято решение поддержать заявку проекта
«Восстановление сельских грунтовых дорог для развития
предпринимательской деятельности в Лудзенском крае»,
разработанного самоуправлением Лудзенскогокрая для уча-
стия в конкурсе проектов Европейского сельскохозяй-
ственного фонда развития села Латвийской Программы
развития села на 2014–2020 гг. мероприятия 7.2
«Основные услуги и восстановление поселков в сельской
местности». Общая сумма проекта – 1 800 000 eврo, фи-
нансирование Европейского сельскохозяйственного фон-
да развития села 1 620 000 eврo. На заседании думы утвер-
ждено софинансирование проекта в размере 10% от со-
ответствующих затрат, т.е. 180 000 eврo. Для обеспечения
софинансирования на осуществление проекта будет взя-
та ссуда из Государственной кассы.

Разные вопросы
* Принято решение в бесспорном порядке взыскать с

одного предприятия и двух физических лиц долги по на-

логу на недвижимость. Размер задолженности 35,03 eврo,
233,84 eврo, 60,08 eврo. Решение передано присяжным су-
дебным исполнителям.

* Рассмотрены заявления 25 лиц о договорах аренды
земли. С 18 лицами договоры продлены. Нескольким ли-
цам присвоено право аренды земли и принято решение о
заключении соответствующих договоров аренды.

* Думой принято решение предоставить председателю
думы Лудзенского края Алине Генделе часть отпуска с 6
февраля сего года по 19 февраля включительно и выпла-
тить отпускное пособие в размере 50% от должностного
оклада за месяц.

* Принято решение наградить Почетной грамотой думы
Лудзенского края и денежной наградой в размере 100,00
евро: педагога Лудзенской городской гимназии Дзидру
Разумееву– за многолетний профессиональный труд и вклад
в образование и воспитание молодого поколения и в свя-
зи с юбилеем; педагога Лудзенской Музыкальной основ-
ной школы Бориса Иванова – за вклад в музыкальное об-
разование воспитанников, развитие  музыкальной куль-
туры Лудзенского края и в связи с юбилеем.

Процессы отчуждения имущества
* 22 сентября 2016 года на заседании думы было при-

нято решение «Об утверждении продажной цены квар-
тирной собственности по ул. Сколас 25, кв. 19 в Лудзе,
Лудзенскогокрая». Определена продажная цена переданной
на отчуждение квартиры в размере 7208,53 евро. 9 янва-
ря 2017 года зарегистрирован отказ квартиросъемщицы
от процедуры отчуждения вышеупомянутой квартиры.
Принято решение прекратить процесс отчуждения, и от-
менить соответствующие предыдущие решения.

* Рассмотрено заявление частного лица и принято
решение начать процедуру отчуждения квартиры по
ул.Латгалес в Лудзе. Квартира будет зарегистрирована в
Земельной книге как собственность самоуправления,
будет проведена её оценка, определена условная цена и
подана на утверждение в думу.  

* 27 декабря 2016 года самоуправление Лудзенского
края получило заявление юридического лица с просьбой
о продаже застроенного участка «Pagasta līcis»
(Истринская вол.) площадью 1,5 га. На этом участке
находится принадлежащее предприятию строение.
Земельный участок зарегистрирован в Земельной книге
на имя самоуправления. Дума приняла решение передать
на отчуждение эту собственность.    

* 29 декабря 2016 года дума приняла решение о
передаче на отчуждение земельного участка «Krustceļi»
(Истринская вол.), состоящего из земельной единицы
площадью 0,8515 га, зарегистрированной в земельной
книге на имя самоуправления Лудзенского края.
Комиссия по оценке недвижимости определила
условную цену объекта, и дума приняла решение
утвердить начальную цену предмета аукциона 3335,67
евро и правила аукциона.

* Думой принято решение передать в собственность вла-
дельцам приватизированного объекта, жилого дома по ул.
Краславас 46, в Лудзе, без вознаграждения земельный
участок площадью 1200 м², по ул. Краславас 46, в Лудзе,
находящийся в собственности самоуправления. Владельцам
приватизированного объекта необходимо покрыть расхо-
ды на определение, измерение и регистрацию земельно-
го участка в земельной книге в размере 655,27 евро.

Информативная часть заседания
Представители ООО «KK arhitekts» ознакомили с про-

ектом плавательного бассейна Лудзенской городской гим-
назии по ул. П. Миглиниека 27 в Лудзе. Депутатам думы
представили эскизы генерального плана, архитекторы от-
ветили на вопросы депутатов. 

Председатель думы Лудзенского края проинформиро-
вала депутатов о том, что в конце 2016 года самоуправление
Лудзенского края получило письмо ООО «LUDZAS
APSAIMNIEKOTĀJS» «О рассмотрении и утверждении
платы за сбор и вывоз  бытовых отходов», в котором
«LUDZAS APSAIMNIEKOTĀJS» просит самоуправление
рассмотреть и утвердить плату за сбор и вывоз бытовых
отходов, которую приходится повысить, так как с 1 янва-
ря 2017 года выросла ставка налога на природные ресур-
сы, повышены ставки налога на захоронение отходов (25
eврo за тонну). Председатель думы обратила внимание на
то, что в этом году предприятие, для того чтобы уменьшить
затраты на обхозяйствование отходов, планирует открыть
линию сортировки бытовых отходов. В бюджете само-
управления на 2017 год запланировано увеличение ос-
новного капитала ООО «LUDZAS APSAIMNIEKOTĀJS»
на 100 000 eврo (в том числе на работу линии сортиров-
ки бытовых отходов). В связи с чем самоуправление
Лудзенскогокрая проинформировало предприятие, что пока
вопрос об утверждении платы за обхозяйствованиебытовых
отходов не будет рассматриваться. 

Эрика Бондаренко, специалист по связям
с общественностью самоуправления Лудзенского края

На заседании думы были приняты решения в различных
сферах деятельности  самоуправления
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Сохранение маршрутов
автобусов в руках

пассажиров!
В настоящее время остро стоит вопрос о закрытии многих маршрутов ре-

гионального значения и рейсов на отдельных маршрутах. Это относится и к ве-
черним рейсам маршрутов Лудза - Эзеркрастс и Мартиши - Романдова, а также
к маршрутам Лудза- Гавейки, Лудза – Цибла – Криванда – Цибла – Лудза, Лудза
– Роговка, Лудза – Фелицианова – Зилупе – Шкяуне, Лудза – Блонты – Деглева,
Лудза – Фелицианова, Лудза – Голышева – Карсава –Лудза, Лудза – Сейли – Рундени
– Вертулова.  

По статистическим данным Государственного ООО «Autotransporta direkcija»,
эти рейсы и маршруты не пользуются спросом, и объем государственной дотации
превышает 85%.   

Спрос на услуги общественного транспорта измеряется, принимая во внимание
количество проданных пассажирам билетов. Часто жители шоферу платят, но
билет не берут, думая, что таким образом помогают водителю получить допол-
нительную прибыль. В этом случае пассажиры, возможно, не осознают того, что
может быть уменьшено количество рейсов на маршруте. Также пассажир может
быть оштрафован, несмотря на то, что за поездку заплатил. Если жители не про-
сят водителя выдать билет, Государственное ООО «Autotransporta direkcija» по-
лучает неполные данные о количестве пассажиров, перевезенных на каждом кон-
кретном рейсе, и, к сожалению, есть случаи, когда из-за неответственных пас-
сажиров и недобросовестных водителей автобусов пришлось закрыть маршрут
или рейс, несмотря на то, что реально они пользовались спросом.   Поэтому мы
просим пассажиров брать билеты.

Игорь Козлов, организатор общественного транспорта 
самоуправления Лудзенского края

Элементы централизованной
системы газоснабжения

необходимо содержать и в
отключенных от системы

квартирах   
Самоуправление Лудзенского края получило ответ Министерства экономики

(в дальнейшем – МЭ) по вопросу об отключении квартирной собственности
от централизованной системы поставки сжиженного нефтяного газа (в даль-
нейшем в тексте – газа).

Ответ, в котором есть ссылки на Закон об управлении жилыми домами и
Закон о квартирной собственности, подписал заместитель Государственного
секретаря МЭ, директор Департамента по строительной и жилищной поли-
тике Эдмундс Валантис. 

Ответ состоит из трех частей:
1) В ответе самоуправлению в первую очередь указано на обязанность управ-

ляющего жилым домом (ООО «Ludzas apsaimniekotājs») обеспечить безопас-
ность индивидуума, и на недопустимость затрагивания безопасности или здо-
ровья индивидуума в процессе управления жилым домом.  Необходимо соблюдать
аспекты безопасности при отключении конкретной квартирной собственности
от централизованной системы поставки газа.

2) МЭ обращает внимание на то, что законом не предусмотрено, как прохо-
дит подключение и отключение услуг в жилом доме.  Поэтому лица, которые же-
лают отключить свои квартиры от централизованного газоснабжения, необхо-
димо обращаться к поставщику услуг, с которым заключен договор о конкрет-
ной услуге («в большей части домов в Лудзе это ООО «Ludzas apsaimniekotājs»). 

4) Дополнительно МЭ информирует – к общему имуществу квартиросъемщиков
многоквартирного дома относятся обслуживающие жилой дом системы инженерных
коммуникаций, оборудование и другие связанные с эксплуатацией жилого дома
функционально неразделимые элементы; (Закон о квартирной собственности, статья
4, первая часть, пункт 1). Таким образом, цитируя ответ МЭ: «Отключение квар-
тирной собственности от централизованной системы поставки сжиженного неф-
тяного газа, не освобождает владельца квартиры от обязанности по содержанию
относящейся к общему имуществу системы инженерных коммуникаций».

На основании ответа МЭ можно сделать вывод, что ООО «Ludzas
apsaimniekotājs» имеет право отключить квартирную собственность от централи-
зованной системы газоснабжения. Но и в отключенных от централизованной си-
стемы квартирах ООО «Ludzas apsaimniekotājs» должен содержать газовое обору-
дование, входящее в общую собственность многоквартирного дома (это и обязан-
ность владельцев отключенных квартир). В связи с этим ООО «Ludzas apsaimniekotājs»
может обоснованно требовать плату за содержание газового оборудования с лиц,
чьи квартиры отключены от централизованной системы газоснабжения.

В соответствии с объяснением МЭ, приоритетной является безопасность экс-
плуатации: ООО «Ludzas apsaimniekotājs», как управляющий многоквартиро-
го дома и поставщик услуги газоснабжения, заботясь о безопасносной экс-
плуатации дома, должен содержать в порядке системы инженерной коммуни-
кации, в том числе оборудование газоснабжения.

Подготовила Эрика Бондаренко, 
специалист по связям с общественностью

Многие в конце года задумываются о том, от каких вредных привычек можно избавиться
в наступающем году, о том, каким полезным делом заняться. Кто-то планирует бросить
курить, кто-то собирается изучить иностранный язык. Многие вспоминают, что весна
уже не за горами, поэтому пора позаботиться о стройной фигуре, заняться спортом, на-
пример, начать посещать тренажерный зал.   

Горожане, конечно, имеют больше возможностей, чем жители села –   не будешь
же часто ездить в город, особенно, если до города 35 км. В Рунденах эту проблему
решили в начале 2017 года.

27 июня 2016 года самоуправление Лудзенского края подало заявку на проект
«Содействие здоровому образу жизни и активному проведению свободного време-
ни в п. Рундени» в Службу поддержки села и общество «Партнерство Лудзенского
района». 16 ноября было получено решение об утверждении проекта и выделении
финансирования.  В начале этого года были приобретены новые тренажеры, и в по-
мещении бывшего детского сада п. Рундени оборудован небольшой тренажерный зал. 

Приглашаем жителей Рунден использовать эту возможность, чтобы поддерживать
себя в хорошей физической форме. Занятия спортом являются хорошей профилак-
тикой многих заболеваний, например, диабета, болезней сердца и кровеносных со-
судов. О времени работы тренажерного зала можно узнать в управлении
Рунденской волости (тел. 65729604).    

В рамках этого проекта в Рунденах в этом году будут установлены три игровые
конструкции для детских площадок во дворах многоквартирных домов, в том числе
карусель, песочница с горкой для катания, качели. 

Общее финансирование проекта составляет 14 980.72 eврo, в том числе госу-
дарственное финансирование составляет 13 482.65 eврo, финансирование само-
управления Лудзенского края - 1 498.07 eврo.

Проект «Содействие здоровому образу жизни и активному проведению свободного
времени в п. Рундени» (16-01-AL34-A019.2201-000005) осуществляется в рамках ме-
роприятия  «Осуществление деятельности согласно выдвинутой обществом стра-
тегии местного развития» Латвийской программы развития села на 2014-2020 гг.. 

Проект «Сад Света Лудзе!» посвящается столетию Латвийского государства
и осуществляется при финансовой поддержке Латвийского фонда защиты окру-
жающей среды и Министерства охраны среды и регионального развития

Сад света Лудзе!
Уже отпраздновали

день Зимнего солнце-
стояния, зима понем-
ногу отступает, скоро
Метени - старинный
латышский праздник,
когда провожают
зиму и встречают
весну.

Традиции этого
праздника проводов
зимы и встречи весны
сохранились с древ-
них времен. 

Обычаи свидетель-
ствуют, что, скорее
всего, с праздника
Метени начинался
Новый год.
Младенчество, дет-
ство - начальные эта-
пы жизненного пути

человека, и в природе начало года – время, когда дни становятся длиннее, природа про-
сыпается от зимнего сна, наступает новый жизненный цикл. И здесь на помощь при-
роде спешит человек – своими мыслями, делами, энергией словно помогая Солнцу све-
тить ярче и дольше.

Веря, что каждое действие поможет получить лучший урожай. Понимая, что человек
только часть природы, который своей деятельностью может способствовать плодоро-
дию. Да, многие из нас оторваны от естественной среды, так как живя в городах, не за-
мечаем того, что видит житель села. Но не из-за этого надо переживать. Печальнее то,
что не хватает времени оживить многие, немного позабытые, латышские традиции. Находим
время, чтобы отмечать День Валентина, Хеллоуин и другие праздники, но о празднике
Метени знаем мало. Как будто это что-то несовременное, неинтересное. 

Может быть неинтересно потому, что мало знаем об этих традициях? Именно за-
тем, чтобы оживить и сохранить традиции, передавая из поколения в поколение доб-
родетели предков, не позволяя из позабыть, создается интересный природный объ-
ект – Сад света.

Завершена процедура конкурсной закупки, оценены претенденты и определен пред-
приниматель, который будет осуществлять работы по благоустройству территории
Сада света в Лудзе. В конце февраля будет подписан договор с товариществом «Austrumu
būvnieks Plus», которое поможет реализовать идею и создать интересный объект в Лудзе. 

В настоящее время проводится разработка технической спецификации Латышских
народных знаков, которые будут установлены в конце каждой аллеи. Латышские на-
родные символы – свидетели истории Латвии, которые не позволяют забыть о прош -
лом, о традициях. Дни солнцестояния и равноденствия имели огромное значение, так
как люди жили в гармонии с природными циклами и организовывали свою жизнь в
соответствии с ними. Латышские народные знаки будут не только символизировать
праздники солнцестояния, но и напомнят об участии соседних краев в этом проекте.   

Илона Мекша, руководитель проекта 

ПРОЕКТЫ САМОУПРАВЛЕНИЯ

Жизнь – это движение

Индивидуальный прием
жителей в волостях 
председателя думы
Лудзенского края

Алины Генделе
21 февраля:

Бригская вол.: 9.00 – 10.00
Истренская вол.:  11.00 – 12.00
Рунданская вол.: 12.30 – 13.30
Пилденская вол.: 14.30 – 15.30

Нюкшенская вол.:  16.00 – 16.30
28 февраля:

Цирмская вол.: 9.00 – 10.00
Пуреньская вол. (Кивдолова):

10.30-11.00
Нирзенская вол.: 11.30 – 12.30
Иснаудская вол. (Исталсна):

13.00 – 13.30
Иснаудская вол.  (Мартиши):

14.00 – 15.00
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ПРЕДПИНИМАТЕЛЬСКАЯ ДЕЯТЕЛЬНОСТЬ

Бизнес-инкубатор помогает начать 
предпринимательскую

деятельность
Бизнес-инкубатор –  это словосочетание

слышим все чаще. Резекненский бизнес-ин-
кубатор – структурная единица Латвийского
агентства инвестиций и развития (LIAA) –
был открыт 13 января 2017 года и являет-
ся одним из 15 пунктов поддержки моло-
дых предпринимателей.

Понятие «инкубатор» у людей среднего и старшего поколения
ассоциируется с выведением цыплят. В инкубаторе создаются бла-
гоприятные условия для развития зародыша. Задача бизнес-ин-
кубатора создать благоприятную среду для открытия новых пред-
приятий, помочь авторам бизнес-идей начать свой бизнес, под-
держать развивающиеся предприятия. Чтобы побудить предпри-
нимателей Лудзенского края и соседних краев активнее исполь-
зовать услуги бизнес-инкубатора, пригласили на беседу руководителя
Резекненского бизнес-инкубатора LIAA Скайдрите Балтаце

Насколько широка зона деятельности Резекненского биз-
нес-инкубатора?

– Это территория 11 самоуправлений Северо–Восточной
Латгалии, в том числе Лудзенский, Циблский, Зилупский и
Карсавский края.

Бизнес-инкубатор предлагает прединкубационный и ин-
кубационный период. Чем они отличаются? Какую поддержку
на каждом из этапов предлагает бизнес-инкубатор?

– Прединкубационная поддержка предусмотрена для авторов
бизнес-идей, которые думают о создании какого-либо продукта
или предоставлении услуги, но не знают, как это лучше сделать,
как начать предпринимательскую деятельность. Мы вместе оце-
ниваем бизнес-идею, консультируем будущего предпринимателя,
помогаем понять, насколько жизнеспособна эта бизнес - идея и
как её осуществить. Прединкубационный период может длиться
6 месяцев.  В это время предоставляется возможность обучения,
участия в семинарах, к прединкубационным услугам относится
и предоставление помещения в Резекне, есть помещение для об-
щего творчества, так называемый „open-office”. Услуги в пре-
динкубационный период для будущих предпринимателей предо-
ставляются бесплатно. Прежде чем подать заявку, приглашаем при-
йти на консультацию. 

Получить поддержку могут на ранней стадии их деятельности
(до 3 лет) уже зарегистрированные предприятия – индивидуаль-
ные коммерсанты, ООО, АО.  Поддержка инкубационного периода
– до 4 лет, при условии, что обеспечивается развитие предприя-
тия, оценивается достигнутое. Прединкубационный период для пред-
принимателя не обязателен, так как есть много действующих пред-
приятий, которые собираются расширить производство, ввести но-
вые услуги т. п.  В инкубационный период, кроме консультаций
экспертов, обучения, менторской поддержки, предприниматели мо-
гут получить и финансовую поддержку. Это софинансирование в
размере 50% на услуги, например, аренду помещения, маркетин-
говые мероприятия, услуги бухгалтера, специфические услуги (раз-
работка прототипа, сертификация, патент и т. п.).

В этот период доступно и софинансирование грантов
– Да, участвующим в программе бизнес-инкубатора  пред-

принимателям доступны гранты двух видов: до 10 тысяч евро во
второй год деятельности (регистрации) предприятия на специ-
фические услуги: тестирование образцов, консультации экспер-
тов и т.д., и грант до 5 тысяч евро со второго года на приобрете-
ние оборудования, материалов, сырья. Заявки на софинансирование
грантов оценивает комиссия LIAA. Софинансирование составляет
50% от затрат, но предприниматель осуществляет предоплату в
размере 100% за услуги.

Как попасть в бизнес-инкубатор?
– Предприниматель должен написать заявление, защитить свою

бизнес-идею перед консультационной комиссией. Заявления ко-
миссия рассматривает один раз в квартал.  Ближайшее заседание
комиссии в начале апреля.

Не все отрасли могут получить поддержку в бизнес- инкуба-
торе. Поддержку не получают: рыболовство, аквакультура, пер-
вичное производство сельскохозяйственной продукции (выра-
щивание, а не переработка продукции или производство продо-
вольствия), торговля, финансовое посредничество, коммерчесу-
кие услуги (аренда, грузоперевозки и др.), азартные игры. 

Есть ли какие-либо истории успеха, когда при поддержке биз-
нес-инкубатора достигнуты хорошие результыты?

– Таких историй успеха немало – производство детского пюре
«Rūdolfs» в Елгаве, производство деревянных детских самокатов
DIP DAP в Кулдиге и Резекненское предприятие «Gravtex», про-
изводящее декоративные панели и ограждения, получило поддержку
бизнес-инкубатора. 

Приглашаем использовать доступную поддержку бизнес-ин-
кубатора! В Резекненском бизнес-инкубаторе (адрес: Резекне, ул.
Базницас 19.) можете получить консультацию по реализации биз-
нес - идеи, подготовке заявки и получению поддержки.

Предварительно просим позвонить и договориться о встрече.
Телефон 62401095. 

Ванда Жулина, корреспондент

В номинации «Производитель
биологических продуктов года»
конкурса «Приз предпринимате-
лей Лудзенского края 2016» была
выдвинута Валентина Смирнова
из Бриг, занимающаяся хозяй-
ственной деятельностью.
Валентина, вместе со своим су-
пругом Владимиром, занимается
в своем хозяйстве пчеловодством. 

Валентина и Владимир – пен-
сионеры. Муж в свое время работал
механиком, а Валентина по про-
фессиии агроном. В Лудзенском рай-
оне она больше известна как пред-
седатель Бригской волости.
Пчеловодством занимаются только
седьмой год. 

– Все началось с трех ульев и од-
ной пчелиной семьи, подаренных
родственниками, — рассказывает Валентина. 

Оказывается, раньше Смирновы никогда пчёл
не держали.  У Владимира была аллергия на укус
пчелы, а Валентина признается, что пчел даже боя-
лась. Но мед любили есть оба, и обычно покупали
его у родственников. Теперь у Смирновых уже 47
семей, а началось все с подарка. С таким коли-
чеством могут справиться вдвоем, поэтому рас-
ширять пасеку не собираются.

Надо учиться, учиться, учиться
За подаренными пчелами надо было ухаживать.

Интернет предоставляет огромные возможности
для обучения, информации найти можно много.
Практические советы давал и опытный пчеловод
Вилис Матулис из Исталсны. – Теорию изучили,
но на практике все равно возникало много во-
просов, поэтому звонили Вилису, и теперь часто
обсуждаем с ним  проблемы. Он человек отзыв-
чивый , трудолюбивый и предприимчивый, — рас-
сказывает Владимир. Первые годы были удачными,
понемногу расширяли пасеку, накопили опыт.
Конечно, начало требует больших финансовых вло-
жений: надо купить одежду, оборудование, улья,
посуду… Начали с нуля, поэтому в первые годы
было больше расходов, чем доходов.

В начале ульи делал сам, потом стали покупать.
Теперь ясно, что для нас лучший вариант - ульи
с одним корпусом и двумя магазинными над-
ставками. Многокорпусные ульи большие, тя-
желые –моложе не становимся, надо выбирать та-
кие,  за которыми ухаживать легче. 

Написали небольшой проект для развития
микро предприятия и смогли приобрести медо-
гонку, – рассказывают пчеловоды.

Многое смастерил сам. Зимой занимаюсь сто-
лярными работами.  Это творческая работа, ког-
да сам можешь что- то улучшить, рационализи-
ровать. Например, для семян медоносных ра-
стений использую веялку, которая может уже в
музее находиться - механизм 19 века. Пока сам
не занимаешься пчеловодством, кажется, что это
сезонная работа, но на самом деле надо работать
круглый год. И, чем дольше занимаешься этим де-
лом, тем больше работы. Можно сказать, что и
выращивание медоносных растений – это от-
дельная отрасль. Годы проходят, пока подберешь
подходящие сорта. 

Конечно, есть в этом деле своя романтика, удо-
вольствие. Например, весной, когда сад цветет,
можно увидеть, услышать и почувствовать, как
вокруг все жужжит, какой аромат. И поймать рой
– приключение. Это целое искусство. 

Биологическое хозяйство
Сахар сами каждый день не употребляем, но

мед на столе есть всегда.  Понемногу стали ин-
тересоваться производством продукции из меда
и воска, чтобы ничего не пропадало. Пчелиный
хлеб (перга), прополис, мази, в составе которых
есть воск, и многое другое можно приготовить
дома. Понятно, что лучше развивать биологиче-
ское хозяйство.

В 2016 году хозяйство получило статус
Биологического хозяйства. Чтобы его получить,
Валентина в Озолниеках закончила 120 часовые
курсы, подготовила бизнес-план и защитила его,
сдала экзамен. К биологическим хозяйствам
предъявляются повышенные требования.  Их со-

блюдение регулярно проверяют, контролируют и
качество произведенного меда.  И все-таки самим
хозяйничать таким образом нравится больше.
Недавно из Курмишей Краславского края при-
везены соты, изготовленные из произведенного
в своем хозяйстве воска.  Медоносные растения
выращивают только из своих семян.  

Пасека Смирновых размещена в двух местах.
Медоносными растениями занято 10 гектаров.
Выгоднее выращивать двулетние растения.
Если вы не связаны с пчеловодством, то многих
медоносных растений можете не знать. Смирновы
выращивают мордовник, многолетнее растение,
которое теперь встречается во многих местах.
Цветет долго.  Труднее собрать семена, процесс
нельзя механизировать – надо собирать руками.
Много нектара дают донник, синяк обыкно-
венный, фацелия. Конечно, медоносные расте-
ния встречаются повсюду и в природе.
Владимир подтверждает, что покупатели долж-
ны знать, что в чистом виде нельзя получить,
например, липовый мед или гречишный мед. Да,
нектар каких-то рас тений может преобладать (
это можно определить по вкусу и цвету).  Также
не надо опасаться того, что мед засахаривает-
ся. Это естественный процесс.

Мед лечит и исцеляет
Пчеловоды сами употребляют препараты, ко-

торые созданы на основе продуктов пчеловодства,
и рекомендуют их другим. Настойка прополиса
– хороший антисептик, пчелиный хлеб укрепляет
иммунитет. Из подмора (мертвых пчел) можно
приготовить компрессы.

Вместо жевательной резинки можно исполь-
зовать вещество, которым пчелы запечатывают
соты.  Это вещество помогает очистить дыха-
тельные пути, даже помочь при гайморите. Мазь,
в составе которой есть оливковое масло, воск и
яичный желток, очищает незаживающие раны. 

Смирновы используют средство, которое го-
товят из смеси пчелиного маточного молочка и
меда. В любом случае, если вас интересуют эти
продукты, стоит спросить о них у пчеловодов.

Самая упорядоченная модель общества в мире
Пчелы достойны восхищения. Как говорит

Владимир, вероятно, самая упорядоченная дея-
тельность общины, проверенная тысячелетиями.
Можно только восхищаться, насколько точно вы-
полняют они свою работу, как разделены обя-
занности в семье. 

В конце февраля у пчеловодов есть повод для
волнений: надо проверить, как перезимовали пче-
лы.  И скоро уже начнется рабочий сезон.

В период медосбора, по крайней мере 2 неде-
ли, Валентина и Владимир каждый день ходят на
пасеку, как на работу. Даже на обед времени по-
чти не остается. В среднем в день собирают 60-
80 литров меда. Но, чтобы получить такой результат
прилежно трудятся и пчелы, и пасечники.

И оказывается, начать с нуля можно и в пен-
сионном возрасте. – Скучать нам некогда, все вре-
мя заняты, — говорит Валентина.

Осмотрев только часть необходимого обору-
дования и выслушав рассказ о том, что нужно де-
лать на пасеке, понимаешь, что цена на мед на са-
мом деле могла быть еще выше. 

Ванда Жулина, корреспондент

Занятие пчеловодством - 
новый этап в жизни
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Штангисты соревновались 
в Даугавпилсе

В конце января воспитанники отделения тяжелой атлетики
спортшколы Лудзенского края участвовали в международных
соревнованиях – розыгрыше кубка Петрова, который состоялся
в Даугавпилсе. В соревнованиях приняли участие около 100 штан-
гистов из Латвии и Литвы.

Среди девушек в общем зачете лучшей была наша Линда
Спружа.

В весовой категории до 50 кг золотую медаль завоевал Влад
Прокофьев.  Нашим удалось завоевать четыре бронзовые ме-
дали: в категории до 45 кг – Виталий Петров; до 56 кг – Эрик
Филипченко; до 77 кг – Райвис Матвеев; до 85 кг – Гунарс
Криеванс.

Ванда Жулина, корреспондент

Турнир по хоккею – победили
соседи

В субботу, 11 февраля, на катке г. Лудзы кипели страсти.
Прошел Открытый турнир по хоккею Лудзенского края 2017,
который ранее был запланирован на 21 января, но в связи с от-
тепелью был перенесен. На это раз погодные условия не под-
вели. За победу соревновались между собой пять команд, хотя
было подано шесть заявок. Хоккеисты из Балтинавы не приехали.

В упорной борьбе (буллиты, основное время 1:1)  первое мес -
то заняли резекненцы – команда «Valters& GR». Серебро у ко-
манды из Циблы. На третьем месте «Latgols», в команде игра-
ла молодежь из Лудзы.

В соревнованиях также принимала участие команда «Old Stars»
– умудренные опытом хоккеисты из Лудзы –  и команда «Ritiņi»
из Озолайне Резекненского края.

Ванда Жулина, корреспондент

Розыгрыш кубка ЛФГ –
триумф огренцев и

гандболисток из Стопини
В конце января в Лудзе состоялся розыгрыш кубка

Латвийской федерации гандбола, в котором участвовали луч-
шие команды Латвии: 4 мужские и 4 женские команды.

Победителями розырыша кубка Латвийской федерации ганд-
бола 29 января стали гандболисты «Огре/Miandum», которые
обыграли местный «Латголс». Среди женщин кубок завоева-
ли NHK из Стопини. Огренцы получили награду - 1000 eврo,
команда из Стопини – 500 eврo.

Самыми результативными игроками стали Аустрис Туминскис
(«Латголс») среди мужчин и Диния Пурвиня (REIR Добеле) сре-
ди женщин. Оба реализовали по 18 бросков. Самыми лучши-
ми игроками признаны Андрис Молотанов   (Ogre/Miandum)
и ИвитаАсаре (NHKСтопини).

Второй этап чемпионата –
мужчины

На втором этапе  чемпионата Латвии по гандболу команды
разделены на две четверки – в сильнейшей четверке стартуют
четыре лучшие команды («Tenax» Добеле, «Celtnieks Rīga»,
«Latgols» Лудза и «Ogre/Miandum»), остальная четверка
выглядит следующим образом: Vaiņode, MSĢ/LAT-98, «Jūrmalas
Sports» и ASK/LSPA.  Каждая первая команда четверки второй
этап начинает с четырьмя очками, вторая команда с тремя, третья
с двумя, а четвертая  с одним.  Две лучшие команды первой чет-
верки  обеспечат место в полуфинале. А команды, занявшие
третье и четвертое место, будут играть с двумя лучшими ко-
мандами из второй четверки в четверть финале

Гарантированные очки в начале второго этапа:
Первая четверка: Tenax 4, Celtnieks 3, Latgols 2, Ogre/Miandum 1.
Вторая четверка: Vaiņode 4, MSĢ/LAT-98 3, Jūrmalas Sports 2,

ASK/LSPA 1.
12 февраля на чемпионате команда «Latgols» из Лудзы вы-

играла  первую игру второго раунда у «Ogre/Miandum» - 33:26.
А 18 февраля в игре с  «Tenax» у «Latgols» поражение– 31:28.
Календарь игр « Latgols»  на втором этапе:
18 февраля в 15.00 в Лудзе встретится с «Tenax».
25 февраля  в 13.00 в Лудзе – с «Celtnieks Rīga».
11 марта в 15.00 в Лудзе – с «HK Ogre/Miandum».
17 марта  в  20.00 в Риге– с «Celtnieks Rīga».
18 марта в 17.00 в Добеле – с «Tenax» из Добеле.

По информации Латвийской федерации гандбола 
подготовила Эрика Бондаренко, 

специалист по связям с общественностью

СПОРТ

15 февраля – традиционный День теней в
Латвии. Солвита Биновска, координатор Дня те-
ней ЦДЮ в Лудзе, информирует, что в этом году
отличался порядок подачи заявок. Чтобы выбор не
был случайным, ученики должны были написать
мотивационное письмо, и обосновать, почему вы-
брали именно эту профессию. Только тогда дого-
варивались с предприятиями. В ЦДЮ подали за-
явки 73 ученика, ещё 30 стали „тенью“, зарегист -
рировавшись на домашней странице Дня теней.

Многие хотели посетить Управление авиации.
Как обычно, большой интерес вызвала работа пог -
ран охраны. В этом году некоторые учащиеся по-

сетили 32-ой батальон Земессардзе в Резекне, сту-
дию Латгальского регионального телевидения.
Девочки заинтересовались работой цветочных ма-
газинов.  В этом году первый раз стали «тенями»
специалистов АО «Садалестиклс». «Тени» побы-
вали и в ветеринарной клинике.  С работой спе-
циалистов самоуправления ознакомились 11 уча-
щихся Пилдской основной школы.

Организаторы благодарят все организации и
предприятия, которые согласились принять уча-
щихся, уделили им свое время и ознакомили с «буд-
нями» профессии.

Ванда Жулина, корреспондент

ШКОЛЬНАЯ ЖИЗНЬ

В Дне теней принимали участие
100 учеников края

Олимпиада по физике для учащихся 
9-12 классов
Больше всего участников – 17 – было в 9 клас-

се. Лудзенский край представляли 3 ученика: 1 из
Лудзенской средней школы № 2, 2 – из Пилдской
основной школы. Ученица Лудзенской средней
школы № 2 Эрика КАЙРОВА получила
Благодарность (учитель Ольга Петрова).
Наибольшее количество призовых мест у учащихся
Зилупской и Карсавской средних школ.

В 10классе свои знания проверяли 15 юных
физиков. В том числе –3 из ЛГГ и 1ученик из
Лудзенской средней школы № 2. Благодарность –
Угис УЗУЛНИЕКС из ЛГГ (учитель Вероника
Путане)и Ника СТЕЙМАКОВА из Лудзенской
средней школы № 2  (учитель Ольга Петрова).

В 11классе было 9 участников, в том числе 4 из
школ Лудзы. II место занял Владислав ТЕРЕХОВ,
III – Ксения ЯКУШЕНКО- ученики О. Петровойиз
Лудзенской средней школы № 2. Благодарность –
Эрикс ОЩЕНКОВС из ЛГГ (учитель В. Путане).

В 12 классеолимпиадные задания решали 7 уча-
щихся. III место – Айгарс ЛУЦКАНС из ЛГГ (учи-
тель В. Путане). Благодарность – Вадим ЕГОРОВ
из Лудзенской средней школы № 2 (учитель О.
Петрова).

Олимпиада по латышскому языку 
для учащихся 8 – 9 классов
В 8 классе соревновались 19 учащихся,

Лудзенский край представляли 10 учеников. I мес -
то – Агнесе МАШНИКОВА и Агнесе ГРЕЙТАНЕ
из ЛГГ (учитель Дагмара БОЙЦОВА). II место –
Албине ХЛОПНИЦКА из ЛГГ (учитель Лига АР-

ЦИХОВИЧА). IIIместо – Эмилия МАТВЕЕВА из
Пилдской основной школы (учитель Рита
Белявска).

В 9 классе – 13 участников,наш край пред-
ставляли 6. I место – Арнита БЛЕЙВЕ из ЛГГ (учи-
тель Л. Арциховича). III место – Лолита МИ-
КИЯНСКА из Пилдской основной школы (учитель
Р. Белявска).

Олимпиада по математике для учащихся 
9 –12классов
В 9 классе задания решали только 5 математи-

ков, в том числе 2 из Лудзы. III место – Денис ЗИ-
НОВЬЕВ из Лудзенской средней школы № 2 (учи-
тель Лилия ФИЛИМОНОВА). Благодарность по-
лучил Даниел ПОДОЛЕЦ из ЛГГ (учитель
Илмара Крицка).

В 10классе – 16 участников, Лудзенский край
представляли 9 учащихся из ЛГГ и 1 из
Лудзенской средней школы № 2. I место – Ника
СТЕЙМАКОВА из Лудзенской средней школы №
2 (учитель Лилия Филимонова). Благодарность –
Айя БОРОДУЛИНА, Гунтис ПЕТРОВСКИС из
ЛГГ (учитель Ингуна Баркане).

В 11 классе – 7 участников. Из Лудзы – 2.
Призовых мест в крае нет.

В 12 классе – 4 участника, в том числе 2 из ЛГГ.
III место – Вадим ДУКШТС (учитель Инесе
Горбунова).

По информации Управления образования,
культуры и спорта подготовила Ванда Жулина,

корреспондент

Достижения учащихся на межкраевых
предметных олимпиадах

– Встретимся в своей школе в первую суббо-
ту февраля в 18.00!

Это приглашение выпускникам Лудзенской сред-
ней школы № 2 звучит уже долгие годы.
Традиция, место и время проведения встречи вы-
пускников остались неизменными. В этом году
встреча была особенной, так как была посвяще-
на 100-летнему юбилею существования школы.
Встреча началась с цикла юбилейных мероприя-
тий, который завершится в декабре этого года.

На встречу в школу пришли около 200 бывших
учеников школы. Старшие участники праздника
окончили школу уже 61 год назад, а младшие вы-

пускники еще в прошлом году были учениками.
На встречу приехали также лудзенцы, которые те-
перь живут не только в других городах Латвии, но
и в Великобритании и Норвегии.

Мероприятие вели выпускник прошлого года
Никита Лапшов и ученица 10 класса Ника
Стеймакова. Большой отзывчивости удостоились
музыкальные представления, подготовленные
учениками 2, 6 и 7 классов. Торжественно про-
звучал гимн Латвии в исполнении Тсиры
Толордавы. Бальное настроение создала пара спор-
тивных танцов – чемпионы Латвии в своей груп-
пе Аленс Пуданс и Юлия Ризина.

Классы юбилейных выпускных го-
дов собрались в большом количестве.
С благодарностью и ностальгией они
вспоминали свои школьные годы и
чест вовали педагогов.

Директор школы Зинаида Булыга
пригласила выпускников старших
юбилейных годов зажечь свечи в празд-
ничном подсвечнике.

Выпускники записали свои поже-
лания воспитанникам вторго столетия
школы. 

Праздничные моменты можно по-
смотреть в фотогалерее на www.ludza.lv.

Ванда Жулина, корреспондент

Встречаются выпускники
Лудзенской средней школы № 2
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7 марта 2017 года.

Нет ничего продолжительнее времени,
так как оно мера вечности;

нет ничего короче его, так как его недостает
для всех наших начинаний…
Все люди пренебрегают им,
все сожалеют о его утрате.

(Вольтер)

Самоуправление Лудзенского края поздравляет
всех юбиляров февраля и особенно Вас, 
уважаемые жители волостей и г. Лудза:

Антонина Струпуле,
Ольга Михайлова,
Евдокия Платонова,
Эдуард Далиба,
Мария Ященкова,
Елена Ивулонока,
Мария Прокофьева,
Анна Бирска,
Хелена Валайне,
София Аверченко,
Вероника Александровичиене,
Леониде Силиника,
Раиса Лопатюк,
Владимир Романовский,
Вильгельмина Шкирманте,
Валентина Нареле,
Анна Лазарева.

Винни-Пух и Все-Все-Все
живут в Зачарованном Лесу, и у
каждого из них есть свой домик.
Даже у Ослика Иа-Иа, хотя его
домик однажды унесло ветром
совсем в другое место. Нет дома
только у Тигры – он обычно жи-
вёт в гостях у Кенги. А их общий
друг – мальчик Кристофер
Робин живёт в доме с зелёной
дверью. Винни Пух – это доб-
рый мультфильм о неуклюжем
плюшевом медвежонке и его
друзьях. Нерешительный хрю-
ня, ворчливый кролик, игривый
тигруля и грустный ослик – это
друзья Винни Пуха.

А теперь друзья Винни и
цирмские ребята. Отличный
праздник получился. Игры, за-
гадки, соревнования, просмотр
любимого мультфильма.
Надеюсь, что детям это меро-

приятие было полезным.
Отдельное спасибо Анжелике
Ивановой за помощь в прове-
дении праздника, а так же ро-
дителям самых лучших детей за
поддержку.

* * *
Татьянин день, 
Татьянин день, 
Еще не радует сирень, 
Еще во всю лежат снега, 
Еще за окнами пурга, 
Но январю уже пора 
Готовить сани со двора.

Отмечать Татьянин день –
давняя традиция Цирмской биб-
лиотеки. На этот раз в гостях у
нас была чудесная женщина, ко-
торая пишет стихи,  Татьяна
Дунце. Украсили творческий ве-
чер Татьяны музыкальные но-
мера ансамбля русской песни
«Кружево» и Сергея Шлёмина.
Спасибо Илге Каупужа за под-
держку. 

Марина Питеране, 
зав. Цирмской библиотеки

Праздники в Цирмской волости

11 февраля в зале Малнавского имения прошел
смотр фольклорных групп и этнографических ан-
самблей. Готовясь к международному фольк-
лорному фестивалю «Baltica 2018», комиссия экс-
пертов Латвийского Национального культурно-
го центра оценивала выступления коллективов.
Тема смотра – Янов день. Каждый коллектив под-
готовил 10 минутную программу.  

В смотре участвовало 15 фольклорных групп
из Циблы, Лудзенского, Карсавского краев и
Балтинавы. Коллективы, имеющие богатые тра-
диции.  Лудзенский край представляли: фольк-

лорная группа «Isnauda» (рук. Инара Микиянска
– Якупане), «Rīkšova» из Нюкш (Илона Пойкане),
«Dzeipori» из Лудзенского НД (Карина Демко –
Сенкане) и этнографический ансамбль из
Райполе (Анита Кловане).

И хотя все исполняли песни, посвященные
Празднику летнего солнцестояния, каждая про-
грамма отличалась, была особой.

Результаты комиссия экспертов сообщит
после 15 мая, когда прослушают все коллективы
в стране.

Ванда Жулина, корреспондент

Фольклорный смотр - конкурс –
четыре коллектива из

Лудзенского края

Фильм «Хроника
Мелании» –

опять в Лудзе
По многочисленным просьбам жителей, 24 фев-

раля в 17.30 в Лудзенском Народном доме по-
вторно будет демонстрироваться фильм «Хроника
Мелании».

Это правдивое повествование о человечности,
широте души и,  наполненных страданиями, судь-
бах людей, о самой большой трагедии Латвийской
нации. Это история о латышских женщинах, ко-
торые должны были страдать, выживать и пере-
живать, чтобы позже вернуться в Латвию.
Сохранять надежду, быть сильнее голода, холо-
да, жестокости, быть ответственными за других,
помогать им.  Фильм, снятый по воспоминания
Мелании Ванаги – свидетельство светлого, доб-
рого в мире, в каждом из нас.

Мы еще раз сможем насладиться талантливой
игрой нашего земляка Эдвина Мекша в роли сына
Мелании.

Цена билета – 2 eврo.
Валентина Разумовска, директор

Лудзенского НД

Мероприятия на
территории музея –
за определенную

плату
Решением Лудзенской краевой думы от

26.01.2017 определена плата за использование тер-
ритории Лудзенского краеведческого музея и опре-
делена стоимость платных услуг Большой
Лудзенской синагоги. 

Плата за использование территории музея для
организованных мероприятий – 25 eврo в час, ор-
ганизацию и ведение свадебной программы – 60
eврo (полтора часа), день рождение в музее для
детей от 5 до 10 лет – 30 евро. 

Плата за посещение Большой Лудзенской си-
нагоги: 1 евро для учащихся, студентов, пен-
сионеров, 2 евро – для взрослых, 4 eврo –  се-
мейный билет (родители с детьми), определены
10 групп, которые синагогу могут посетить бес-
платно, том числе дети дошкольного возраста, пен-
сионеры во вторник и т.д. Определена стоимость
услуг гида для небольших туристических групп
– от 10 до 15 eврo.

АФИША НА МАРТ
Библиотека Цирмской волости

11 марта в 17.00 – концерт «Для вас, дорогие жен-
щины!»; 
в 19.00 – танцы в зале управления волости.

Пилденский НД
10 марта в 21.00 – весенний бал (музыка в исполне-
нии Яны);
26 марта в 14.00 – VII межкраевой парад любительских
театров «Смейтесь на здоровье!» 

Библиотека Пуренской волости
4 марта в 10.00 – творческая мастерская для детей и
молодежи волости «Подарок маме на 8 марта».

Рунденский НД
8 марта в 14.00 – концерт;
14 марта в 16.30 – выставка «Мое домашнее животное».

В Лудзенском краеведческом музее

Весь февраль – выставка, посвященная нашему земляку,
выдающемуся мастеру по керамике Антону Шмулану.

23 февраля в 15.00 – открытие выставки картин Джейны
Гаваре «Женщина – природа, женщина – цветок».
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